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slovo předsedy Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy

Vážení spoluobčané, milí čtenáři zpravodaje,
podzim nádherně zbarvil naše okolí a na nás se nyní sype ohrom-

ná pestrobarevná záplava listů, kterými prosvítají sluneční paprsky 
a umocňují tak nádhernou podívanou. Je to tak, i toto roční období 
má své kouzlo a mnoho z vás si užívá procházek podzimní přírodou. 

Konec měsíce října každoročně znamená ukončení letního času 
a my jsme zase posunuli ručičky na svých hodinách o hodinu zpět. 
Čekají nás tak jedny z nejkratších dnů v roce, ale ani ty nemusí být 
vždy pochmurné, protože i v listopadu bude probíhat spousta krásných akcí. Dovolím si vás 
pozvat například na Metylovský krmáš, který proběhne v sobotu 4. listopadu v sokolovně 
v Metylovicích, a těšit se můžete na bohaté občerstvení, harmonikáře a spoustu zábavy 
pro děti, ve večerních horninách pak na tradiční krmášovou zábavu. V tento den proběhne 
na Kuříně v nedaleké Lhotce i výlov lhoteckého rybníku. V úterý 7. listopadu můžete s dětmi 
vyrazit na lampiónový průvod v Kunčicích pod Ondřejníkem. V pondělí 20. listopadu si vás 
dovolím pozvat na divadelní představení do našeho Kulturního centra, a to na hru s názvem 
Čarodějky v kuchyni s Veronikou Žilkovou a Michaelou Dolinovou v hlavních rolích. Pro naše 
nejmenší, ale nejen pro ně, bude jistě lákavé dorazit na tradiční akci s názvem Rozsvěco-
vání vánočního stromu, která proběhne 1. prosince na parkovišti před Kulturním centrem 
ve Frýdlantě. Poprvé nasajete vánoční atmosféru před nadcházejícím adventem, ochutnáte 
spoustu dobrot a nebudou chybět hudební vystoupení dětí z mateřských a základních škol. 
Hlavní vystoupení zajistí zpěvák Martin Chodúr. 

V Beskydech to žije!!!, to je název minigrantů určených na podporu akcí a aktivit pro spolky 
a jiné komunity. V listopadu je tradiční čas, kdy máte možnost předložit žádost o podporu, 
a tak věřím, že se opět po roce sejde na Místní akční skupině spousta krásných nápadů 
na akce v našem mikroregionu. Více info na www.masfrydlantskobeskydy.cz.

Užijte si poslední teplé dny letošního podzimu a budu se těšit na setkání s vámi.
� Zdraví�vás�David�Pavliska,�místostarosta�Frýdlantu�nad�Ostravicí
� a�předseda�Mikroregionu�Frýdlantsko-Beskydy

KUNČICE – V malebném prostředí obce 
Kunčice pod Ondřejníkem se 5.–6. října kona-
lo úplně první setkání inspirativních žen z ce-
lého Moravskoslezského kraje. Akce byla pod 
záštitou poslankyně Michaely Šebelové pořá-
dána MAS Frýdlantsko-Beskydy, z. s. 

Pozvánku přijalo na 50 starostek, místosta-
rostek, tajemnic, manažerek místních akčních 
skupin a dalších inspirativních žen působících 
v Moravskoslezském kraji. Událost sloužila 
jako platforma pro seznámení se, sdílení zku-
šeností a příběhů, podporu a inspiraci mezi 
ženami, které hrají klíčovou roli ve svých ob-
lastech a komunitách.

Součástí programu nebyla pouze diskuze, 
ale také prohlídka obce Kunčice pod Ondřej-
níkem, přednášky týkající se osobního rozvoje 
či kulturní program.

„Věřím, že to bude pro mnohé starostky 
a místostarostky velmi zajímavé a užitečné 
setkání, jehož cílem je se potkat a vzájemně si 
nasdílet zkušenosti – jak ty dobré, tak ty špat-
né,” vysvětlila Michaela Šebelová, poslanky-
ně a jedna z iniciátorek setkání.

Po úvodním přivítání a pronesení přípitku 
Michaelou Šebelovou se účastnice vydaly 

na prohlídku Kunčic pod Ondřejníkem, kde 
navštívily místní základní školu a unikátní 
Galerii Karla Svolinského, která je součástí 
budovy školy. Poté si prošly přilehlý volnoča-
sový sportovní areál a nové veřejné prostran-
ství před obecním úřadem. Dále se program 
přesunul na prohlídku dřevěného kostelíku 
sv. Prokopa a Barbory ze 17. století, který byl 
do obce převezen z Podkarpatské Rusi.

V podvečer následovala přednášková část 
programu, ve které byli nejprve představeni 
partneři akce a poté se slova ujala psycholožka, 
koučka a terapeutka Hana Kučová, která účastni-
cím přiblížila problematiku strategické komunika-
ce nejen v pracovních vztazích. Dále pak násle-
dovalo kulturní obohacení ve formě vystoupení 
pole dance v podání tanečnice Moniky Fojtíkové 
z Kunčic a okouzlení mikromagií Filipa Dadeje 
a neformální část programu, ve které se účast-
nice mohly blíže seznámit a sdílet své zážitky 
a zkušenosti, vzájemně se inspirovat a podpořit. 

Druhý den začal pohybovou svačinkou 
pod vedením poslankyně, ale hlavně fyzio-
terapeutky Michaely Šebelové, ta ve svém 
příspěvku upozornila na nebezpečí spojená 
se sedavým způsobem života a na potřebu 

dostatečné pohybové aktivity. Protažení pro-
běhlo podle videí Andrey Sestini Hlaváčkové, 
které byly vytvořeny Českým olympijským 
výborem ve spolupráci s nadačním fondem 
Aktivní Česko. Dále se účastnice vzdělaly 
ve svých digitálních dovednostech v režii lek-
torky a digitální koučky Markéty Ubíkové.

Zuzana Pavlisková, manažerka MAS Frý-
dlantsko-Beskydy, dodala: „Jsem velice ráda, 
že jsem se mohla organizačně podílet na prvním 
ročníku této akce, a mile mě potěšil tak vysoký 
zájem o ni. Pevně věřím, a zpětná vazba účast-
nic to potvrzuje, že akce byla přínosná a inspira-
tivní. Spousta z nás získala nové kontakty, mě 
osobně to namotivovalo k dalším aktivitám a už 
teď se těším na přípravu dalšího ročníku.“

Setkání se zúčastnila také Helena Pe-
šatová, senátorka pro Frýdecko-Místecko 
a starostka Frýdlantu nad Ostravicí, která 
jej komentovala: „Podobná setkání považuji 
za důležitá. Ženy na vedoucích pozicích by se 
měly scházet, vyměňovat si zkušenosti a in-
spirovat se navzájem.“

Za podporu akce děkujeme partnerům, 
kterými byly společnosti Galileo Corporation, 
Manutan a Kleinwächter holding.

Setkání inspirativních žen z kraje v Kunčicích pod Ondřejníkem

BESKYDY – Během léta se v rámci Aka-
demie pro podnikatele z Beskyd představilo 
deset vybraných podnikatelů z obcí mikroregi-
onu. Podnikatelské medailonky se objeví také 
v tištěné podobě, v Diáři podnikatele, který 

bude slavnostně pokřtěn ve�středu�29.�listo-
padu�od�17.30�v�Kulturním�centru�ve�Frý-
dlantě� nad� Ostravicí. Přijďte se seznámit 
s místními podnikateli a zájemci o podnikání. 
Více informací na webu www.progresko.cz.

Podnikatelé pokřtí svůj Diář podnikatele

Výzva z roku 2022 z Programu rozvoje 
venkova byla zaměřena především na oblast 
občanské vybavenosti, malá část se týkala 
podpory zemědělských podnikatelů. 22 projek-
tů je již úspěšně zrealizováno a vyplaceno, dva 
zrealizované projekty čekají na vyplacení dota-
ce a jen jediný projekt odstoupil od realizace.

V rámci této výzvy přerozdělila naše MAS 
finanční prostředky ve výši přesahující pět 
milionů korun. Mezi úspěšnými žadateli byly 
zejména spolky, které si žádaly o svá vybave-
ní pro spolkovou, kulturní či sportovní činnost. 
Konkrétně si pořídily například digitální tech-

niku a nábytek do svých kluboven, mobilní tri-
buny, tenisové vybavení, fotbalové střídačky, 
mobilní sklady, stanové celty, nůžkové stany, 
ozvučovací techniku a venkovní mobiliář pro 
pořádání soutěží a akcí pro veřejnost apod. 

Významná podpora směřovala i do zá-
kladních a mateřských škol. V Základní škole 
Staré Hamry se povedla rekonstrukce sociál-
ního zázemí, mateřské školy v Ostravici, Bílé 
a ve Frýdlantě obohatily své zahrady o nové 
herní prvky, frýdlantské základní školy digi-
talizovaly své kmenové učebny o nové PC 
vybavení. Obec Ostravice modernizovala vy-

bavení knihovny, obec Pržno dovybavila svou 
hasičskou zásahovou jednotku o nezbytné 
materiální a technické vybavení a obec Baška 
pořídila nové židle a nůžkový stan do kulturní-
ho domu. Malá část prostředků výzvy plynula 
na pořízení zemědělské techniky. 

Program rozvoje venkova se chýlí ke kon-
ci. Za toto období v něm MAS Frýdlantsko-
-Beskydy přerozdělila téměř 24 milionů korun. 
Čeká nás nové období Společné zemědělské 
politiky, jehož výzvy můžete očekávat již 
v roce 2024. Těšíme se na další projekty pod-
porující celkový rozvoj obcí v našem území.

Projekty 5. výzvy MAS jsou úspěšně zrealizovány

MIKROREGION – 13. října se konalo se-
tkání účastníků komunitního plánování soci-
álních a dalších doplňkových služeb v území 
MAS Frýdlantsko-Beskydy. Toto setkání mělo 
důležitý význam pro další pokračování pláno-
vání, které jsme zahájili v lednu 2023.

Na setkání dorazilo 47 osob z řad našich ob-
čanů, starostek a starostů, místostarostek a mís-
tostarostů a poskytovatelů sociálních a dalších 
služeb. Setkání mělo bohatý program, který jsme 
zahájili vzájemným představením a vysvětlením, 
o co se v komunitním plánování vlastně jedná 
a proč je plánování pro naše území důležité.

Prezentovali jsme sociodemografickou analý-
zu našeho území, ale především zjištěné potře-
by, které jsme v období duben–září 2023 získali 
od našich starostů a místostarostů, poskytovatelů 
sociálních služeb, občanů obcí (Baška, Bílá, Če-
ladná, Frýdlant n. O., Janovice, Kunčice p.O., 
Staré Hamry, Ostravice, Pržno), pracovnic od-
boru sociálních věcí města Frýdlant nad Ostravicí 
a vedoucích pracovníků odboru sociálních věcí 
ve Frýdku-Místku. Na základě těchto potřeb byly 
na místě interaktivně všemi účastníky vytvořeny 
čtyři pracovní skupiny, které budou od poloviny 
listopadu 2023 do konce června 2024 pracovat, 

rozvíjet a navrhovat témata, jejich cíle a opatření, 
která jsou pro náš region v sociálních službách 
důležitá nebo zcela chybí. Výsledky pracovních 
skupin dostanou členové a odborníci v Řídící 
skupině, která je za proces plánování zodpověd-
ná. Řídící skupina bude dále společné návrhy 
a výsledky rozvíjet a doporučovat obcím a jejich 
zastupitelstvům tak, aby naše společné úsilí za-
sáhlo území co nejintenzivněji. 

Co� bude� vlastně� výsledkem� a� proč� je�
plánování�sociálních�služeb�v�našem�úze-
mí�důležité?

Výsledkem bude dokument s názvem Střed-
nědobý plán rozvoje sociálních služeb a dalších 
aktivit v území MAS Frýdlantsko-Beskydy a také 
spolupráce a komunikace všech, kterých se so-
ciální a další služby v území nějakým způsobem 
dotýkají. Díky tohoto dokumentu můžeme při-
nést další finanční prostředky na rozvoj sociál-
ních služeb do území v budoucnosti. 

�Martina�O´Reilly,�koordinátor�plánování�
� v�území�MAS�Frýdlantsko-Beskydy�

Zájemci, kteří se chtějí zapojit do pracov-
ních skupin, napište, prosím, o další infor-
mace na oreilly@masfb.cz

Komunitní plánování probíhá v úzké spo-
lupráci ORP Frýdlant nad Ostravicí a Frý-
dek-Místek a KÚ Moravskoslezského kraje. 
Hlavním nositelem plánování je MAS Frý-
dlantsko-Beskydy. 

Setkání účastníků komunitního plánování sociálních služeb
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slovo starostky

Vážení spoluobčané!
s rekordně teplým, krásným a sluncem prohřátým podzimem jsme 

se už patrně rozloučili a vstupujeme do sychravého listopadu. 
Nicméně si dovolím ještě krátké ohlédnutí za některými říjnovými 

akcemi. Jednou z nich je oslava Dne seniorů, která byla pořádána 
organizací Senioři České republiky, z. s., za spoluúčasti seniorských 
spolků z Frýdku-Místku, ale i z našeho města Frýdlantu nad Ostravi-
cí. Svým mottem „Aby člověk nebyl sám“ měla za cíl podpořit aktivní 
a spokojené stárnutí, bojovat proti osamělosti a sociálnímu vyloučení starších lidí.

Další zajímavá akce se týkala gymnazistů. O tom, že do vzdělání našich dětí je dobré investovat, 
svědčí i množství projektů realizovaných nejen na našich základních, ale i středních školách. Příkla-
dem toho je i Gymnázium Frýdlant nad Ostravicí, které v rámci dlouholeté spolupráce mezi školami 
a u příležitosti týdenního pobytu indických studentů navštívil indický velvyslanec s chotí. Bylo mi ctí 
jim představit a reprezentovat naše město coby místo mnoha talentovaných mladých lidí.

Listopadové dny svými dlouhými večery s sebou přinášejí množství kulturních a společen-
ských akcí. Hned v sobotu 4. listopadu slavnostně otevřeme ve středisku sociálních služeb naši 
kapli, v níž proběhla první etapa rekonstrukce. Věřím, že i poté se v těchto nádherných prosto-
rách budeme scházet v předvánočním čase na adventních koncertech. 

V rámci přeshraniční spolupráce partnerských Frýdlantů se uskuteční již desátý ročník meziná-
rodní výstavy uměleckých děl s názvem Art Friedlandianum, která se počátkem měsíce listopadu 
bude konat ve foyer Kulturního centra. A co se dále kultury týká, musím zde zmínit významná výročí 
našich dvou spolků. Frýdlantskou chasu vám jistě nemusím představovat. Tento folklórní soubor 
vystupuje na mnoha společenských akcích, reprezentuje nejen naše město, ale i region a baví nás 
již neuvěřitelných třicet let. Nenechejte si ujít jejich jubilejní koncert a přijďte se potěšit jejich vystou-
pením. I naše pěvecké sdružení ECHO vás zve k návštěvě svého koncertu u příležitosti dvaceti let 
svého trvání. Význam této akce umocní vystoupení známé operní pěvkyně Evy Dřízgové. Věřím, že 
tento kulturní zážitek budeme sdílet společně. Jistě se máme na co těšit!

Z výčtu dalších aktivit nás jako každoročně čeká již tradiční předvánoční výstava zahrádkářů, spo-
jená s inspirací pro letošní vánoční svátky. Také Kulturní centrum chystá množství akcí pro děti včetně 
oblíbených tvořivých dílen a pro nás ostatní bych ráda připomněla připravovaný koncert Petra Jandy 
se skupinou Olympic. I když podzimní večery budou dlouhé, jistě se při nich nebudete nudit. 

Dovolte mi vzpomenout na státní svátek 17. listopadu, který není pouze příběhem studentů, 
ale i legionářů a dalších skupin či jednotlivců bojujících za svobodu a demokracii. Letos si připo-
meneme již 24 let od sametové revoluce.

Milí čtenáři, a na závěr bych se s vámi chtěla podělit o velmi významný úspěch, kterého se nám 
podařilo dosáhnout. Je jím převod vybraných objektů a pozemků z vlastnictví Úřadu pro zastupování 
státu ve věcech majetkových (ÚZSVM) do majetku Moravskoslezského kraje (MSK) a následně oka-
mžitým bezúplatným převodem do majetku našeho města. Dosud existovaly na území města objekty 
a místa, s nimiž město nemohlo nakládat. To působilo značné problémy nejenom v údržbě, ale také 
v rozvoji. Díky naší mnohaleté snaze a spolupráci s MSK jsme získali do vlastnictví pozemky a objekty 
v hodnotě nejméně 30 milionů korun. To otevře volnou cestu mnohým projektům a záměrům.

Přeji vám, abyste si užívali nadcházejících listopadových dní. Nechejte se okouzlit barevnou 
kulisou podzimních Beskyd a využijte nabídku připravovaných akcí.

� S�úctou�Helena�Pešatová,�starostka�Frýdlantu�nad�Ostravicí

FRÝDLANT – V sobotu 7. října se v Kultur-
ním centru ve Frýdlantě nad Ostravicí konala 
Krajská konference ke Dni seniorů, které se 
zúčastnily více než dvě stovky zástupců z Mo-
ravskoslezského kraje.

Konference s mottem „Aby člověk nebyl 
sám“ byla pořádána organizací Senioři České 
republiky, z. s. a měla za cíl podpořit aktivní 
a spokojené stárnutí, bojovat proti osamělosti 
a sociálnímu vyloučení starších lidí.

V úvodu vystoupila Helena Pešatová, sta-
rostka města Frýdlant nad Ostravicí a sená-
torka pro Frýdecko-Místecko, která převzala 
nad touto akcí záštitu. Ve svém projevu ocenila 
seniory za jejich přínos společnosti a vyzvala 
je, aby si užívali svůj volný čas plnými doušky. 
„Člověk je tak mladý či starý, jak se cítí,“ řekla 
a k tomu dodává, že i Město Frýdlant nad Os-
travicí podporuje různé projekty a aktivity pro 
seniory, které jim umožňují zapojit se do spo-
lečenského života, rozvíjet své zájmy a schop-
nosti a navazovat nová přátelství.

Celá událost se nesla ve slavnostní a příjem-
né atmosféře, a to zejména také díky bohatému 
kulturnímu programu, který připravili národopis-
ný soubor Lašánek z Frýdlantu nad Ostravicí, 
pěvecký sbor Horničtí kamarádi z Ostravy a ta-
neční soubor Astra z Frýdku-Místku. Všichni 
zúčastnění si tak mohli vychutnat tradiční lido-
vé písně i tance z regionu.

V samotném městě Frýdlant nad Ostravicí 
působí spolky, které sdružují seniory dle oblastí 
jejich zájmů. Jsou to Klub seniorů, Svaz těles-
ně postižených, Svaz postižených civilizačními 
chorobami, Svaz diabetiků ČR a Klub seniorů 
Horské služby. Město podporuje různé projek-
ty a aktivity těchto skupin, a navíc všem nabízí 
využití různých služeb, jako je Senior taxi, so-
ciálně aktivizační služby či možnost účastnit se 
různých kulturních či dobrovolnických aktivit.

N A

VÁNOC
K O U Z L O

K O M E Ň Á K U

Přij
ďte s

i nakoupit výrobky dětí a podpořit naši školu.

30.

 11. 2023

ZŠ Frýdlant nad Ostravicí, Komenského 420

15.00 - 17.00

Nav
íc s

e m
ůžete těšit na přímo pekelné občerstvení!

vás zve na 

vystoupení žáků
prodej výrobků žáků a příznivců školy
občerstvení zajištěno členy Spolku
Zlatohrad a Satinka dětem

28. 11.  2023
16:00-19:00

VÁNOČNÍ
JARMARK

ZŠ Nová Ves

 „Kniha je nejmocnější zbraní národa. Národ, 
který si váží knih, váží si zároveň své duchovní 
nezávislosti a neztratí ji, dokud bude mít svou 
literaturu.“ Tolik klasik, mistr slova, pan Karel 
Čapek. Přestože žijeme v době, která druhé-
mu největšímu příteli člověka, knize, není pří-
liš nakloněna a světu začíná pomalu, ale jistě 
vládnout umělá inteligence, patří umění číst 
stále k prioritám, bez kterých se prostě neobe-
jdeme. Přidáme-li k této získané gramotnosti 
četbu knih, můžeme mluvit o významném pří-
nosu do vzdělání člověka. A možná právě proto 
pořádá naše frýdlantská knihovna, která už ze 
své podstaty patří zcela jistě k velkým propa-
gátorům četby, každoročně v rámci říjnového 
Týdnu knihoven Pasování na čtenáře.

Po celý rok se malí prvňáčci snažili za pomoci 
svých učitelek i rodiny proniknout do tajemného 
světa písmen, slabik a vět. Jak už to bývá, někte-
rým se to podařilo docela rychle, mnozí si cestu 
ke zdolávání textů musí procházet s obrovským 

nasazením. Ať je tomu tak či onak, všichni spo-
lečně se vydali ve čtvrtek 5. října do knihovny 
ukázat, že zvládli prvotní kroky a daří se jim číst. 
Zde na ně, již jako na druháky, čekal pro každého 
připravený text ze známé pohádky, který museli 
jednotlivě před svými spolužáky a knihovnicemi 
přečíst. A protože se to všem přítomným podařilo, 
mohli být slavnostně pasováni na čtenáře. Co se 
v té chvíli odehrávalo v malých dušičkách, vidět 
sice nebylo, ale úsměvy na tvářích malých kluků 
a holek dávaly jasně najevo spokojenost umoc-
něnou radostí. Závěrečná odměna, Čtenářský 
pas, možnost přihlásit se zdarma do konce roku 
do knihovny, Diplom a malá sladkost, to byla jen 
příjemná závěrečná tečka za hodinou strávenou 
mezi knihami.

Je moc dobře, že naše frýdlantská knihovna 
pořádá pro žáky podobné projekty a vede děti 
ke knihám. Jak zmínil pan Čapek v úvodu, knih 
je potřeba si vážit. A v dnešní době, kdy slyší-
me o násilí na každém kroku, možná přijmout 

Druháci museli zvládnout přečíst neznámý text.

Druháci, opravdoví čtenáři

raději tyto tištěné „zbraně“ než ty opravdové. 
I když to není snadné, je potřeba to mladé ge-
neraci stále připomínat.�� lg

Odbor sociálních věcí Městského úřadu 
Frýdlant nad Ostravicí se účastnil přednáš-
ky na téma „Seminář k drogové problematice 
a novým trendům v oblasti návykových látek.“ 
Přednášku vedl multidisciplinární tým složený 
z policistů České republiky a byla zaměřena 
na nové trendy v oblasti návykových 
legálních a nelegálních látek, jako jsou 
např. nikotinové sáčky Lyft a cukrovin-
ky s obsahem nikotinu (gummy bears) 
a jejich dopad na zdraví dětí. 

Nikotinové sáčky jsou často propagovány 
jako bezpečnější alternativa kouření cigaret, 
mají různé barvy a příchutě (např. cukrová 
vata), což může mladé lidi motivovat k jejich 
používání. Toto je znepokojivý trend, protože 
nikotin může mít zvláště negativní dopad na vý-

voj mozku mladých jedinců.
Gummy bears jsou sladké ovocné bonbony 

s obsahem nikotinu a tato forma láká přede-
vším děti. Oba výrobky obsahují nikotin, který 
je vysoce návykovou látkou a může způsobit 
vážné zdravotní problémy, včetně závislosti, 

kardiovaskulárních onemocnění a dal-
ší. Oba produkty jsou dostupné na e-
-shopech. 

Je důležité si uvědomit, že neexistu-
je žádný způsob užívání nikotinu, který 

by byl zcela bezpečný. Rodiče, dbejte na zdra-
ví svých dětí a v případě rady či pomoci se 
neváhejte obrátit na Mgr. Pavlu Jandačková, 
DiS., protidrogovou koordinátorku MěÚ Frý-
dlant nad Ostravicí, tel. 558 604 174.

� Odbor�sociálních�věcí�

Nové trendy v oblasti návykových látek

První měsíc školního roku 2023/2024 je už 
za námi. Ve školní družině jsme jej započali při-
vítáním našich prvňáčků a celkovým představe-
ním školní družiny. Dále jsme si objasnili všech-
na pravidla, která ve školní družině dodržujeme, 
a pak už jsme se mohli pustit do našich aktivit. 

Mezi naše první aktivity patřily seznamova-
cí hry, abychom se lépe poznali. Dále jsme si 
sdělovali naše zážitky a vzpomínky z prázdnin, 
které poté děti nakreslily a ostatním kamará-
dům popsali. Program přes prázdniny byl u ně-
kterých opravdu pestrý.

Jelikož nám počasí v průběhu září přálo, 
strávili jsme spoustu času na školní zahradě, 
kde si děti hrály, sportovaly a sbíraly kaštany. 
Také jsme hodně vyráběli, jelikož podzim je 

Září ve školní družině

roční období, které je hodně barevné a krea-
tivní. Krásně jsme si podzimně vyzdobili druži-
nu. Nakonec jsme oslavili Den české státnosti 
a popovídali jsme si o osobě sv. Václava. 

Měsíc září bychom měli za sebou a už se 
těšíme, jak se povede měsíc říjen. 

� Vychovatelky�školní�družiny�
� ZŠ�Satinka�Nová�Ves

Konference byla oslavou Dne seniorů

Zveme vás na další přednášku a debatu 
z volného cyklu, připravovaného frýdlantským 
gymnáziem a Kulturním centrem. Opět na ak-
tuální téma: Izrael a Palestina.

Přednášet a na dotazy odpovídat bude 
opět vzácný host: prof. RNDr. Vladimír Baar, 
CSc. z Přírodovědecké fakulty Ostravské 

univerzity (jeho velmi fundované a zajímavé 
přednášky o Rusku, Ukrajině, Taiwanu, Číně 
a Indii jsme u nás měli v posledních dvou le-
tech).

Přednáška s besedou se koná v kinosále 
Kulturního centra ve čtvrtek 9. 11., v 17.00. 
Vstupné dobrovolné.

Přednáška a beseda o Izraeli a Palestině

Les a stromy obklopují člověka od počátku 
dějin. Lovil tady zvěř, sbíral lesní plody a na-
cházel dřevo, aby se zahřál a mohl vyrábět 
nástroje. Dnešní doba změnila tento původní 
význam do zcela jiného rozměru a my jsme jej 
chtěli připomenout našim nejmladším žákům 
právě 20. října, v den, který je v kalendáři ozna-
čen jako Mezinárodní den stromů. 

Pro děti byly připraveny vzdělávací, hravé 
i pohybové aktivity, jež je měly obohatit o povědo-
mí, že lesy se svými stromy neposkytují jen dřevo, 
ale především kyslík k dýchání, zadržují srážky 
a ochraňují tolik potřebné zdroje pitné vody, zpev-
ňují půdu, v létě poskytují stín, filtrují prach, jsou 
útočištěm volně žijící zvěře a pro mnohé z nás 
jsou místem, kde můžeme relaxovat. Milujeme je 
a rádi se do nich vracíme. Jak to krásně vyjádřili 
ve své písni pánové Svěrák a Uhlíř, „na stejné 
Zemi co my, bydlí tu s námi stromy“. A jestliže 
někdo s někým bydlí, musí se k sobě navzájem 
chovat tak, aby společné přebývání neubližova-
lo ani jednomu ze spolubydlících. Naučit se to je 
jedním z cílů environmentální výchovy.

Poznej strom podle listu – Den stromů v ZŠ TGM.

Den stromů na Tégeemce

Zábavné kvízy, vycházky do přírody, povídá-
ní o lese a jeho ochraně, poznávání stromů. To 
a možná ještě i něco navíc mohli v pátek dopoled-
ne prožít žáci 1. stupně společně se svými třídními 
učiteli. Nakonec vyšlo i počasí, takže lze konstato-
vat, že se naplánovaný projekt vydařil. �lg

Mezi hosty konference byli také zástupci 
Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Micha-
ela Šebelová a Jiří Navrátil, který působí i jako 
náměstek hejtmana pro Moravskoslezský kraj, 
zúčastnil se také náměstek primátora města Os-
travy Zbyněk Pražák. Hosté vyjádřili seniorům 
svou podporu a oceněným poblahopřáli a po-
děkovali za dlouholetou práci ve vedení spolků.

Oslava Dne seniorů byla velkým úspěchem. 
Potvrdila, že senioři jsou důležitou součástí 
společnosti, která si jich váží a respektuje jejich 
potřeby. 

Seniorům přejme hlavně zdravíčko a aby 
trávili svůj čas aktivně, a to nejen fyzicky, 
ale i duševně a společensky s otevřenou 
myslí a touhou po poznání.

Dotační�výzva�pro�malé�a�střední�podniky
MAS Frýdlantsko-Beskydy vyhlásila koncem října 

historicky první výzvu z Operačního programu 
TECHNOLOGIE A APLIKACE PRO KONKURENCESCHOPNOST. 

Příjem�projektových�záměrů: 26. 10. – 18. 12. 2023
Alokace�výzvy: 2.720.00 Kč
Výše�podpory: 125 tisíc – 1,070 mil. Kč
Míra�podpory: 50 %

Podporované�aktivity:
• robotizace, automatizace, digitalizace
• web, cloud
• komunikační a identifikační infrastruktura

Příklady�přijatelných�záměrů
• nový e-shop/web a propojení se skladem,
• pila na krácení železného materiálu vč. automatizovaného manipulátoru 
  a integrace do nadřazeného podnikového software (ERP),
• nákup inteligentní automatické pece vč. napojení na vnitropodnikový systém,
• zřízení nového provozu prádelny vč. integrace do širšího systému firmy,
• CAD/CAM centrum v zubní laboratoři vč. integrace všech pořizovaných technologií,
• správa a evidence obalů, implementována v rámci podnikového systému, 
• robotické pracoviště vč. napojení do vnitropodnikového systému,
• automatizovaný brus na dioptrické čočky vč. systému do firmy,
• nákup a uvedení do provozu rezervačního systému vč. napojení na IS,
• technologie v gastro provozu za podmínky splnění automatizované manipulace 
  a implementace firemního IS,
• a jiné…

Více�informací�a�konzultace:�
https://masfrydlantskobeskydy.cz/, krizakova@masfb.cz, tel.: 736 242 410
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Frýdlant nad Ostravicí, Staré Hamry

jubilea
V�měsíci�listopadu�2023�

oslaví�své�životní�jubileum:

Pan�RENÉ�OTISK�–�55�let
Pan�IVO�FALTÝNEK�–�70�let

Paní�IRENA�ŠKORNÍKOVÁ�–�70�let

Našim jubilantům k jejich výročí srdečně 
blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!

zprávičky ze školy

slovo starostky
Vážení spoluobčané, 
toto vydání zpravodaje je předzvěstí blížící se zimy. Krásné, slunečné podzimní dny, kdy okol-

ní příroda hraje všemi barvami, jsme na obci, stejně jako vy doma, využili k úklidu veřejných 
prostranství, poslednímu sečení trávy a stříhání keřů. Dokončen byl projekt Staré Hamry na kole. 
Začali jsme s přípravou tradičních podzimních a předvánočních společenských a sportovních 
akcí pro děti a dospělé. Tady je jejich výčet:

Lampionový�průvod:�Sobota 11. 11. v 17 hodin. Sraz u Čertova Hrádku. Letos jsme změni-
li trasu průvodu. Půjdeme zpevněnou cestou, pak po louce nad domem Šimečkových a dolů 
ke kostelu. Vezměte si pevnou, nepromokavou obuv a hodně světýlek, třeba i čelovky. Rodiče 
s kočárky, a nejen oni, pokud si netroufnou jít loukou, můžou jít ke kostelu po cestě. 

Mikulášská�nadílka�s�pohádkou:�Pátek 1. 12. v 17 hodin, v sále kulturního domu. 

Mikulášský�turnaj�ve�stolním�tenise:�V sobotu 2. 12. dopoledne, v kulturním domě. Začátek 
bude upřesněn. Pro malé i velké sportovce.

Rozsvícení�vánočního�stromu:�V předvečer první adventní neděle, v sobotu 2. 12. 2023 v 16 
hodin, tentokrát u školy na Samčance. Vystoupí žáci naší školy. Malé občerstvení zajištěno.

Vánoční�dílničky�pro�děti�i�dospělé:�Pátek 8. 12. od 18 hodin, ve vestibulu kulturního domu.

Půlnoční�mše�svatá�ve�starohamerském�kostele�sv.�Jindřicha:�Neděle 24. 12. ve 22.30 hodin.

Bližší informace k uvedeným akcím najdete na plakátech, na webových stránkách a face-
booku obce nebo v dalším vydání zpravodaje. Eva�Tořová,�starostka

„Šité na míru“ je název projektu ZŠ Komen-
ského Frýdlant nad Ostravicí, na který škola 
získala účelovou dotaci z rozpočtu Moravsko-
slezského kraje v rámci dotačního programu 
„Podpora aktivit v oblasti prevence rizikových 
projevů chování u dětí a mládeže na školní rok 
2023/2024“.

Účelem projektu je systematicky a aktivně 
navazovat na předchozí projekt „Jako doma!“, 
vycházet z evaluace tohoto celoročního pro-
jektu a zaměřovat se na konkrétní potřeby 
a problémy našich žáků. Proto jsme zvolili 
i název projektu pro školní rok 2023/2024 „Šité 
na míru“.

Cílem projektu je posilovat sociální kompe-
tence žáků, účinně předcházet problémovému 
chování žáků a tím spoluvytvářet pozitivní kli-
ma tříd i školy, navazovat na naše programy 
k prevenci duševního zdraví žáků konkrétními 
tématy.

Tak jako ve vzdělávání nemůžeme ustrnout 
a musíme se stále přizpůsobovat novým okol-
nostem, je potřeba takto přistupovat i k primár-

ní prevenci. Proto celý náš projekt vychází z ak-
tuálních potřeb naší školy. Jsme jednoznačně 
přesvědčeni, že je potřeba zintenzivnit tzv. 
prevenci zevnitř, to znamená, že nestačí zajistit 
pouze kvalitní prožitkové programy a materiály, 
ale je potřeba vlastními silami předcházet rizi-
kovým projevům chování žaků.

A proto šijeme na míru …
I ve školním roce 2023/2024 budeme syste-

maticky pracovat s třídním kolektivem v rámci 
pravidelných třídnických hodin, kde se zamě-
říme zejména na témata jako komunikace 
mezi vrstevníky, předcházení a řešení kon-
fliktů, hranice a pravidla atd. Opět zařadíme 
adaptační pobyty pro nově vzniklé kolektivy 
prvních a šestých tříd. V šestých třídách dále 
proběhne program „Jsme na jedné lodi“, který 
jsme již pilotně vyzkoušeli v uplynulém školním 
roce. Jedná se o screeningový a preventivní 
program usnadňující přechod na 2. stupeň ZŠ.

Žáci prvního stupně naší školy se mohou 
těšit na workshopy „Jde to po dobrém“, reali-
zované třídními učiteli a školním metodikem 

prevence, zaměřené na předcházení a zvládá-
ní konfliktů a prevenci šikany. Dále na nava-
zující téma k prevenci duševního zdraví žáků, 
tentokrát s názvem „Můj učitel strach, vztek 
a smutek“, které bude realizováno školním psy-
chologem. 

Pro starší žáky máme připravena témata 
zaměřená například na zvládání zátěžových 
situací nebo jak naslouchat duši.

Nadále budeme organizovat aktivity sloužící 
k upevňování vztahů mezi žáky, ale i mezi žáky 
a třídními učiteli (asistenty pedagoga), jako na-
příklad společně venku, přespávání ve škole 
nebo preventivně vzdělávací pobytové akce. 
Nově zařadíme wellbeing pro žáky i pedagogy 
a osmáci se mohou těšit na zcela novou pre-
ventivně vzdělávací pobytovou akci s názvem 
„V přírodě v pohodě“.

Tradičně budou realizovány preventivní be-
sedy s odborníky, které máme naplánovány 
v souladu s MPP školy. 

� Markéta�Kohutová,�
�ŠMP�a�koordinátor�projektu�Šité�na�míru

Šité na míru – projekt prevence rizikového chování

V neděli 15. října se v restauraci Na Nábřeží 
po dlouhé letní přestávce sešlo 30 hráčů ma-
riáše, aby opět porovnali své hráčské umění. 
Nejlepší formu tentokrát prokázal Jozef Majer 
z Čeladné, na druhém místě se umístil pořádající 
Ota Myslikovjan a jako třetí skončil Zdeněk Uhlíř 
z Nové dědiny. S průběhem turnaje a přátelskou 

atmosférou byli všichni hráči spokojeni a již se 
těší na další setkání série Mariáš Tour 2023, 
které se uskuteční v Kunčicích pod Ondřejníkem 
v Myslivecké chatě 12. listopadu a 26. listopadu 
v Malenovicích v Obecním domě, vždy ve 14 ho-
din. Přijďte mezi nás strávit příjemné odpoledne 
a pobavit se.  Miroslav�Šálek

Mariášový turnaj na Nové Vsi

Naše škola v Nové Vsi se zapojila do zají-
mavého projektu organizace Schools UNITED, 
který nese název Hrdá škola. Projekt zaštiťuje 
MŠMT.

Cílem projektu je z dlouhodobého hlediska 
vytvořit příjemnější atmosféru na škole, spojit 
žáky nejen naší školy, ale i různých škol naší 
republiky i Slovenska.

Na každý měsíc je připravena jedna neob-
vyklá zábavná akce, které se žáci naší školy 
zúčastní. 

Tento měsíc jsme ve středu 27. září zahájili 
projekt první akcí s názvem „Den školníka“.

Děti měly vzdát hold našemu panu školníko-
vi různými způsoby. Zhostily se toho s vervou 
sobě vlastní a překvapily nejen úžasnými kos-
týmy, ale i tancem, básničkami, ale i kreativní-
mi dárky.☺

Pan školník se žákům také odměnil a uspo-
řádat pro ně školnické hrátky, kde si vyzkoušeli 
školnické dovednosti. Den se velice povedl 
a již se těšíme na další měsíc.
�Alexandra�Juríčková,�ZŠ�Satinka�Nová�Ves

Projekt Hrdá škola – Den školníka

Kalendáře na rok 2024
Kalendář obce Staré Hamry na rok 2024 

bude opět čtrnáctidenní, stolní.
Vydávání obecního kalendáře má již dlou-

hou historii. Za tu dlouhou řádku let, co ka-
lendáře vydáváme, jsme již mnohokrát sáhli 
po současných i historických fotografiích, 
zachycujících krásu naší obce, a je tak stále 
složitější najít nové, neokoukané a zajímavé fo-
tografie. Proto jsme to zkusili letos trochu jinak.

Kalendáře budou opět pro trvale bydlící ob-
čany (do každé domácnosti) ZDARMA. Ostatní 
zájemci si můžou kalendář zakoupit.

O ceně kalendáře i o termínu, kdy budou 
na OÚ k dispozici, vás budeme informovat.

Návštěva paní ornitoložky
Na začátku školního roku nás navštívila paní ornitoložka Katka Ševčíková, která nás vzala do lesa. 

Ukázala nám odchyt ptáků, kteří žijí v našem okolí. Zblízka jsme si mohli prohlédnout červenku, sýkorku 
a králíčka. Každého ptáčka paní ornitoložka zváži-
la, změřila a okroužkovala. O všech ptáčcích jsme 
se také dozvěděli spoustu zajímavostí, například 
jak žijí, kde hnízdí, čím se živí a také nás poučila 
o jejich anatomii. Dětem se dopoledne moc líbilo. 
Užily si procházku lesem a při tom se dozvěděly 
spoustu zajímavých věcí ze života ptáků.

Houbařské dopoledne
V září naplno vypukla houbařská sezona, proto i naše škola vyrazila do lesa na houby. Sbíraly 

nejenom paní učitelky, ale hlavně děti, které mají výborné znalosti o houbách. Procházka lesem 
byla dlouhá a místy náročná, ale děti vše bez problému zvládly. Z lesa si pak odnesly nejenom 
spoustu hub, ale hlavně spoustu krásných zážitků.

Přehled bohoslužeb
v listopadu

1.�listopad,�Slavnost�všech�svatých:�
Ostravice 16.00

2.�listopad,�Vzpomínka�
na�všechny�věrné�zemřelé:�

Ostravice – Medela 10.00, 
Ostravice – farní kostel 16.00

5.�listopad,�31.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

12.�listopad,�32.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

19.�listopad,�33.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 
26.�listopad,�Slavnost�Ježíše�Krista�Krále:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

30.�listopad,�Svátek�sv.�Ondřeje:�
Ostravice: 8.00, Medela 10.00

Manželé Ludmila a Karel Červenkovi oslavili 
dne 21. 9. významnou událost, a to 60 let spo-
lečného života. Tuto kouzelnou chvíli oslavili 
v kruhu své rodiny. 

Děkujeme starostce Evě Tořové a paní Evě 
Balášové za krásný a dojemný obřad obnovení 
manželského slibu.  Rodina�Červenkova

DIAMANTOVÁ SVATBA

Mikulášský�turnaj�
ve�stolním�tenise

KDY: 2. prosince

KDE: Kulturní dům Staré Hamry

PREZENTACE�VŠECH�KATEGORIÍ:�

9.00–9.30 hodin

STARTOVNÉ: 50 Kč, děti ZDARMA

Sálová obuv povinná!!!

Bohaté občerstvení 

a hodnotné ceny zajištěny.

Pořádá�Obec�Staré�Hamry,�

SDH�Staré�Hamry,�SK�Los�Hamros

Podzimní výhled na osadu Břestový.�� Foto:�Petr�Lukeš�ml.
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slovo starosty

Vážení�spoluobčané,
vybarvená příroda, ranní mlhy a hromady spadaného listí nám připomí-

nají, že je tady listopad, předposlední měsíc letošního roku, a že se pomalu 
blíží zima. 

V polovině minulého měsíce to byl právě rok, kdy začalo pracovat nové 
zastupitelstvo, které vzešlo z loňských komunálních voleb. Nové zastupitele 
čekal nelehký úkol navázat na práci předešlého zastupitelstva, které podle 
mého názoru i výsledku jeho čtyřletého období pracovalo více než dobře. V novém zastupitelstvu 
se opět sešla parta lidí, kteří chtějí pro naši Lhotku něco udělat, posunout ji dál, a proto si vážím, 
že do voleb šli, a vážím si i jejich práce pro nás všechny. Prvním úkolem nových zastupitelů bylo 
schválení rozpočtu na letošní rok, a to se myslím podařilo. Našly se peníze na investiční akce, 
podporu spolků, kulturních a sportovních akcí i na profinancování příměstské autobusové dopravy. 
Během prvního roku se podařilo z investičních akcí zrealizovat kompletní rekonstrukci víceúčelové-
ho hřiště na sportovišti Kuřín, vybudovat nové dětské hřiště u mateřské školy, bylo opraveno zhruba 
půl kilometru komunikací a bylo schváleno profinancování úprav v kuchyni mateřské školy. V letoš-
ním roce byla zahájena Změna č. 1 Územního plánu obce, kterou bychom rádi schválili v první polo-
vině příštího roku. Připravili jsme pro vás také několik kulturní akcí a podpořili akce pořádané spolky 
a jednotlivci. Samozřejmě, že práce obecního zastupitelstva je možná pouze v úzké spolupráci se 
všemi zaměstnanci obecního úřadu a obecními pracovníky, kteří se starají o údržbu a vzhled obce, 
připravují zázemí pro kulturní a sportovní akce, a v neposlední řadě i s vámi občany, za což všem 
patří poděkování. O činnosti nejen obecního zastupitelstva a obecního úřadu jste informováni zde 
na stránkách Mikroregionu, na obecních webových stránkách, obecním facebooku a pravidelně, 
minimálně jednou týdně v Mobilním rozhlase. Kdo jste se ještě nezaregistrovali do Mobilního roz-
hlasu, udělejte tak a budete mít pravidelné informace z obce z první ruky a určitě budete spokojeni 
jako většina těch, kteří již takto učinili. Věřte, že i zpětná vazba od vás občanů má pro nás velkou 
cenu a je pro nás prioritou, abyste byli spokojení i vy. Přejí vám hodně hezkých, vybarvených pod-
zimních dnů, dobrou náladu a pevné zdraví. 

 Zdeněk�Kubala,�starosta

jubilea
V�měsíci�listopadu�

oslaví�svá�životní�jubilea:
Marie Bílková – 89 let

Oldřich Kudělka – 65 let 
Danuše Kopčáková – 65 let
Romana Kochaňová – 55 let

Dalibor Lepík – 55 let

Všem oslavencům přejeme hodně štěstí, 
pohody a pevné zdraví.

Termíny�svozu�komunálního�odpadu�
v�listopadu:�pondělí�13.�11.�a�27.�11.

Biologicky rozložitelný odpad rostlinného pů-
vodu, velkoobjemový, elektroodpad a kartonový 
papír můžete odevzdávat do�konce�listopadu�
vždy�v�sobotu�od�10�do�12�hodin na sběrném 
místě u bývalého kravína, případně po tel. do-
mluvě v pracovní době obecního úřadu. 

Neodkládejte odpad v okolí sběrného místa 
mimo provozní dobu, a to ani biologicky rozloži-
telný odpad, který patří do uzamčeného prosto-
ru. Nevhazujte trávu a zbytky rostlin přes plot. 
Mimo provozní dobu můžete odkládat pou-
ze větve z ořezu stromů a keřů (bez kořenů) 
na vyznačené místo.  oú

Odpadové hospodářství

Od října nabízíme dětem novou aktivitu, 
a tou je saunování v místní wellness restaura-
ci U Fandy. Saunování je jednou ze skvělých 
možností, jak podpořit svou imunitu. Děti si 
upevňují zdravé návyky – otužujeme se, učíme 

se vnímat své tělo, věnujeme se dechovým 
technikám a správnému nácviku dýchání a re-
laxaci. Dochází také k otužování po psychické 
stránce – zvládají situace, které nejsou běžné, 
každodenní pobyt ve vysoké teplotě, samy se 

sprchují studenou vodou a další… Vše máme 
možnost sdílet v příjemném prostředí a v malé 
skupince dětí, kde je na prvním místě individu-
ální přístup! 

� Za�kolektiv�MŠ�Lhotka�Radana�Buďo�

Děti z mateřské školky se otužují v sauně

Před dvěma léty jsme v listopadovém 
vydání Mikroregionu psali, že parta přá-
tel ondřejnického Lhotkoše Ondry osadila 
na vrcholu Ondru juniora spolu s kamarád-
kou Haničkou. Všichni jsme věřili, že budou 
všem, kdo vyjdou na vrchol Ondřejníku, 
dělat radost stejně jako to dělával dřevěný 
panáček „Lhotkoš“, kterého jme posadili 
nahoru v roce 2017, aby uvítal návštěvníky 
37. Srazu Lhot a Lehot České a Slovenské 
republiky. Tak se taky stalo a po celé dva 
roky si Ondra s Haničkou získávali další 
a další přátele, kteří se vždycky a za každé-
ho počasí těšili na sekání s tichými, ale vždy 

usměvavými společníky. Největší radost 
z Odry a Haničky měly především děti, pro 
které to byla motivace vyšlápnout Ondřejník 
až nahoru. Bohužel týden před druhým výro-
čím jejich osazení přišla pro všechny jejich 
přátelé studená sprcha. Ondra s Haničkou 
zmizeli, jako by se rozpustili v mlze, která 
v tento den pokrývala vrchol Ondřejníku. 
Nikdo nechápal proč a kam zmizeli dřevění 
panáčci, kteří se stali symbolem Ondřejníku 
a kteří více než šest let rozdávali radost, 
úsměvy a sbližovali lidi nejen z okolí Ondřej-
níku, ale i ze vzdálenějších krajů i zahraničí. 
Vrchol Ondřejníku pohltila prázdnota a pře-
devším děti se smutnýma očima se nechá-
pavě dívaly na opuštěný pařez, pod kterým 
seděli s rukou v ruce vždy usměvaví dřevění 
panáčci. Po dvou týdnech hledání bylo nale-
zeno torzo Haničky, kousek lavičky a skříň-
ka na vzkazovníčky pohozené na úbočí On-
dřejníku v lese. Po Ondrovi se slehla zem. 
Po zveřejnění této informace a odhodlání 
jejich fanoušků, že panáčky na vrchol opět 
osadí, čekal přátele Ondřejníku další šok, 
kdy byl uřezán i pařez, pod kterým panáč-
ci seděli. Opět nikdo nechápal proč, proč 
někomu vadí dřevěný neškodný panáček, 
lidská radost, pohoda, štěstí, a hlavně roz-
zářené očí dětí a dětský úsměv… Proč?

Všichni se ptají proč?

To, že organizátorky letošní lhotecké drakiá-
dy změnily termín těchto tradičních podzimních 
radovánek v přírodě z neděle na sobotu, se 
tentokrát opravdu vyplatilo. Meteorologům totiž 
vyšla předpověď a v neděli už bylo o dvanáct 
stupňů Celsia chladněji. Takže ti, kteří s dra-
kem, nebo i bez draka, dorazili 14. října na Ho-
rečku, si mohli ještě užívat krásného „babího“ 
léta s modrou oblohou a větříkem „tak akorát“.

V zápisu dětských účastníků jsme si tento-
krát mohli přečíst šedesát přihlášených jmen. 
V převaze byla tentokrát ta dívčí, těch byl 
osmatřicet, a samozřejmě zbývajících dvaa-
dvacet patřilo chlapcům. Jenom pro zajímavost 
Elišky se v seznamu objevily třikrát, po dvou 
bylo Nikolek, Beátek a Davídků a ostatních 
jmen po jednom. Ještě o jednom jméně se 
na drakiádě mluvilo – o Anežce, nejmladší 
lhotecké holčičce, která se pár dnů před draki-
ádou narodila a které mnozí z doprovázejících 
dospěláků rádi připili na zdraví.

Přírodní „bufet“ byl pro všechny účastníky 
pestrý a lákal malé i ty větší k ochutnávkám. 
Patřily mezi ně různé sladké dobroty, upečené 
zejména maminkami i babičkami, spolu s tep-
lými i studenými nápoji pro všechny „napříč 
věkového spektra“.

A vlastní drakiáda? I když průběh byl podob-
ný jako jindy, samozřejmě i letos byl jedinečný. 

Mezi barevnými draky, které jejich „pouštěčům 
a poušťačkám“ zakoupili rodiče i prarodiče, 
bylo možno obdivovat pestrou výtvarnou fan-
tazii návrhářů v obchodech, uznání však sklízel 
i jeden klasický doma vyrobený šestiúhelníkový 
retroveterán. A aby se draci dostali co nejvý-
še, bylo třeba mnohdy se po loukách Horečky, 
které každoročně organizátorům pro drakiádu 
zapůjčují manželé Mohylovi, pěkně proběh-
nout. Není proto divu, že po takové námaze 
všichni, zejména ti nejmenší, přivítali klidnější 
závěrečný vyhodnocovací program. Ten začal 
pořízením společné fotografie všech dětských 
účastníků a pak následovaly odměny. Na tom, 
že i tentokrát stály za to, měl svůj podíl i finanč-
ní příspěvek obce, který zastupitelstvo z roz-
počtu pro drakiádu v letošním roce vyčlenilo.

I odměny se rozdávaly zábavnou formou. 
Ti nejšťastnější obdrželi dárky po vylosování 
svého pořadového čísla v tombole. Lhotecké 
cvičenky a jejich blízcí pod vedením Lenky 
Stonavské a Šárky Sobkové potěšily jako vždy 
sladkými i zábavnými dárečky samozřejmě 
i všechny ostatní zúčastněné děti.

Protože ve Lhotce se pro děti stále něco 
děje, nemusí se – zejména ti nejmenší – těšit 
jenom na to, že se sejdou až za rok na draki-
ádě jubilejní – dvacáté. Nejbližší z řady každo-
ročních akcí už je čeká první pátek v listopadu 

Po dracích přijdou na řadu světlušky
a bude jí připravovaný podvečerní Světluškový 
průvod, opět se zábavným programem. Takže 
po uložení draků k zimnímu spánku je třeba se 
rychle podívat, v jakém stavu jsou lampiony… 

 P.�Pasek
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V období od 27. září do 1. října se dobro-
volní hasiči z naší obce Baška vydali na ne-
zapomenutelnou cestu do stejnojmenné 
obce Baška na chorvatském ostrově Krk. 
Tato akce byla dalším krokem v navazování 
spolupráce mezi oběma obcemi, které jsou 
od sebe vzdáleny přibližně 850 kilometrů. 
Celkem se na cestu vydalo devět hasičů, 
kteří byli během svého pobytu v Chorvatsku 
královsky pohostinně uvítáni.

Hned po příjezdu do Bašky na Krku nás 
nadchl pestrý program, který na nás čekal. 
Bylo nám zajištěno skvělé ubytování a jídlo. 
Během pobytu jsme se seznámili s místními 
obyvateli, a dokonce navštívili místního sta-
rostu (náčelníka) obce – Toni Juraniće.

Ve čtvrtek jsme se seznámili s místní his-
torií a kulturou, navštívili památky v Bašce 
a dozvěděli se o zajímavostech spojených 
s touto obcí. Zjistili jsme třeba, že zaklada-
telem turistického ruchu na ostrově byl Čech 
Emil Geistlich a že i česká dáma, doktorka 
Zdenka Čermáková, zde zanechala své 
stopy, což se odráží v pojmenování jedné 
z ulic. Na tyto Čechy jsou obyvatelé pyšní 
natolik, že zde Emil má svou vlastní sochu 
i nádherný hrob s výhledem na Bašku.

Čtvrteční odpoledne bylo rezervované 
pro návštěvu místní profesionální hasičské 
stanice ve městě Krk. Prohlédli jsme si ha-
sičskou techniku a dozvěděli se více o jejich 
práci. Překvapil nás nízký počet výjezdů, 
které jsou nízké díky velmi dobré prevenci 
a hlídkové patrole.

Večer jsme se zase setkali s našimi dobro-
volnými hasičskými kolegy v jejich domovské 
stanici DVD Baška, kde se pochlubili svou 
technikou a svou „hasičárnou“. Překvapením 
pro nás nebylo připravované sele na rožni, 
ale trika, která nesla společné názvy DVD-
-SDH Baška a Firefighter – Vatrogasci – Ha-
siči (neboli hasič v angličtině, chorvatštině 

a češtině) a hlavní motiv ABSOLUTE VO-
LUNTEER (neboli dobrovolník). Tato trika 
jsme si společně všichni oblékli a jako by 
mezi námi zmizelo těch 900 km a rozdílnost 
řeči. Strávili jsme příjemný večer.

Pátek byl volným dnem, tak jsme si udě-
lali výlet do národního parku Plitvická jeze-
ra. Vodopády a krásná příroda nás ohromily 
a potěšily. Po návratu jsme si pochutnali 
na výborném guláši, který pro nás připravili 
naši chorvatští kolegové.

Sobota byla dnem společného výletu 
s mladými hasiči z chorvatské Bašky, jejich 
vedoucími a některými rodinnými příslušní-
ky. Vydali jsme se na výlet lodí na ostrov Gr-
gur. Zde jsme se dozvěděli o historii ostro-
va, který kdysi sloužil jako ženská věznice. 
Ačkoliv je tato historie ostrova velmi ponurá, 
setkání s jelenem, koupání v krásně modré 
vodě a výtečné jídlo přispěly k vylepšení ná-
lady.

V neděli ráno jsme se s novými přáteli 
v Chorvatsku loučili a vyrazili na cestu zpět 
do naší malé obce Baška v Česku. S se-
bou jsme si odvezli nejen nové zážitky, ale 

i krásné, neobvykle přátelské vztahy, které 
se nyní rozvíjí mezi oběma obcemi. Výlet 
nám ukázal, že ani vzdálenost nám nemůže 
zabránit v tom, abychom se navzájem se-
tkávali, poznávali a obohacovali své životy. 
A to všechno za perfektního počasí, které 
nám přálo, ačkoliv už jsme se přehoupli 
do doby podzimní. Skoro prázdné, ač jindy 
velmi plné turistické letovisko, vysoké teplo-
ty a možnost koupání, to byla Baška na kon-
ci léta.

Ze srdce chceme poděkovat kolegům 
z chorvatské Bašky, hlavně Tonči Hrabrić 
za skvělou organizaci a starost o nás. Není 
snadné skloubit přátelskou návštěvu s prací 
v turistickém ruchu v posledních dnech hlav-
ní sezóny. Rovněž nemalé díky firmě TINT 
– Pavlu Mohylovi, za zapůjčení dopravního 
prostředku pro pohodlný, levnější přesun.

Velmi se těšíme na další setkání a spolu-
práci s našimi chorvatskými kolegy. A snad 
se dočkáme i oficiálním podpisem stvrzené 
spolupráce těchto dvou stejnojmenných 
obcí.

� David�Blahut,�člen�výpravy

Druhá říjnová sobota, pečená kachnička 
s červeným zelím a kynutým knedlíkem, pivo, 
víno i něco tvrdšího k pití, živá muzika, překva-
pení večera a vesnická tombola. Ano, i letos 
se v Hostinci u Čendy slavil krmáš. A společně 
s 635. výročím založení obce Hodoňovice to 
byla sláva dvojitá. 

Již od pozdního odpoledne se na krmá-
šové menu scházeli sousedé nejen z našich 
obcí. V sedm hodin pak byla zahájena taneční 
zábava a v sále to ožilo. Osvědčená kapela 
Bacardi opět nezklamala – prostě jim to zpívá 
a hraje. Od starších vypalovaček po nejnověj-
ší hity, celý večer byl průřezem českou i za-
hraniční hudební produkcí. A jak se již stává 
tradicí, zahrál a zazpíval i tradiční návštěvník 
Krmáše – náš Armstrong Milan Michna.

Lidé se dobře bavili, smáli a tančili, v „pek-
le“ u našeho fojta Pavla diskutovali o všem 
možném, aby se „po kalíšku“ opět vrátili na ta-
neční parket. 

Večer svým světelným vystoupením zpes-
třilo DuoFatale, které předvedlo opravdu 
originální show s prvky tance a akrobacie 
ve tmě. A přišla na řadu tombola. Domácí 
zavařeniny, klobásky, špek, zelenina ze za-
hrádky, vajíčka, perníčky, hrábě, pytel oře-
chů nebo třeba ptačí budka – i to jsou ryze 
vesnické ceny, které si ti šťastnější, jejichž 
lístek byl vytažen z losovacího hrnce, odnes-
li domů. Na památku a připomenutí výročí 
obce pak každý z účastníků dostal perníkový 
půllitr s číslem 635.

Pokud jste slavili s námi, jsme rádi, že jste 
přišli a bavili se. A pokud ne, přijďte příští rok! 

Ještě se sluší, samozřejmě, poděkovat 
Čenďákům, kolektivu Hostince u Čendy 
a Obci Baška, díky nimž se daří tyto tradice 
v naší obci stále udržovat. 

� �Za�Čendaspoláky�Monika�Navrátilová

Kulturní dům Baška

předprodej na rezervace.baska.czvstupné: od 320 Kč

čtvrtek 7. prosince 2023 od 19.00 hod.

PETRA
JANŮ

KONCERT

& Amsterdam
změna termínu

Dobrovolní hasiči v chorvatské Bašce

Ho
doňovice

1388-2023

635 let
od založení obce

Foto:�Vratislav�Kryl

Hodoňovický krmáš tentokrát trochu slavnostnější

V našem regionu Beskydy je organizováno 
70 chovatelů poštovních holubů. V letošním 
roce se zúčastnili 24 závodů a mistrem regionu 
se stal Slavomír Haššo z MS Baška.

Velkého úspěchu dosáhl holub Petra 
Carbola z MS Baška ze závodu z Bru-
selu, který vyhrál v konkurenci 610 holu-
bů z Moravskoslezského kraje. Dvoule-
tý holub podal heroický výkon, když tuto 
trať dlouhou 1 012 km zvládl uletět za 11 hodin 
a 30 minut!

Je třeba poděkovat Obci Baška za finanční 
podporu na naši celoroční činnost.

Bohužel se svými holuby neprožíváme jen 
příjemné okamžiky. Takovou smutnou zprá-
vou, která nás zasáhla v květnu, bylo úmrtí Ví-
tězslava Máchy (Ϯ29. 5. 2023) – čtyřnásobné-

ho olympionika z nedalekého Krmelína, 
který byl celý život vášnivým holubářem. 
A co říkal tento bývalý úspěšný zápasník 
o závodech holubů?

„Poštovní holub je dostihový kůň 
ve vzduchu. Chováme je proto, aby vyhrávali. 
Jde o genetiku, ale i o štěstí.“ 

Čest jeho památce.
� Za�MS�holubářů�Baška�Petr�Carbol

Foto:�Archiv�holubářů�MS�Baška

Holubáři dávají o sobě vědět

Stalo se tradicí, že šesťáci v rámci výuky dě-
jepisu navštíví kronikářku Dajanu Zápalkovou 
a popovídají si o její záslužné a náročné práci.

Malí historikové-badatelé by měli vědět, jak 
se uchovává starší i novější historie lidstva. Je-
likož každý den nezakopáváme o středověké 
poklady, nenavštěvujeme hrady, zámky a mu-
zea, je dobré si uvědomit, že svou historii má 
vše kolem nás – každý člověk má svou osobní 
historii, každá věc, každý rodinný dům či místo 
v obci.

Dětem ze 6. A a ze 6. B představila u sebe 
v knihovně paní Zápalková knihy o historii obce 
Baška, novější kroniky a svázané sborníky 
Zpravodaje Baška. 

Dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí – co 

se do kroniky musí zapisovat – kromě spole-
čenského a kulturního života také meteoro-
logické záznamy, a co naopak v kronice být 
nesmí – např. seznamy jmen a příjmení nově 
narozených dětí (GDPR).

Tato netradiční hodina dějepisu byla pro děti 
velmi poutavá a zároveň zábavná i naučná. 
Jsem ráda, že se naše kronikářka věnuje osvě-
tě své práce a bedlivě střeží „kde se co šustne“, 
aby to posléze mohla zaznamenat do kroniky 
pro další generace. 

Za sebe jako učitele dějepisu musím říct, 
že dějepis (snad) děti baví, a do dalšího čísla 
Zpravodaje připravujeme již tradiční „Příběh 
staré věci“, tak se, milí čtenáři, těšte.☺

� Martina�Mílová

Foto:�Archiv�ZŠ�Baška

S kronikářkou o historických 
pramenech naší obce
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jubilea

Listopad je měsícem oslav jubileí 
našich občanů:

paní�Drahoslava�Benčíková�–�83�let
paní�Irena�Cvičková�–�82�let
paní�Věra�Melounová�–�81�let
pan�Miroslav�Popelář�–�70�let
pan�Zdeněk�Rudel�–�70�let
paní�Vlasta�Rudlová�–�70�let
pan�Pavel�Málek�–�55�let
pan�Jiří�Kretek�–�55�let

Vážení oslavenci, přejeme vám spoustu 
dalších krásných let plných štěstí, zdraví 
a samozřejmě i životní pohody a elánu.

OÚ Pržno

Adventní jarmark 
dne 2. 12. 2023 s programem: 

Zahájení 15:00 

Vystoupení školy a školky 15:00 - 15:30 

Vánoce s Adelou 15:30 - 16:00  
Mikulášská nadílka 16:00 - 17:00 

Slavnostní rozsvícení stromu 17:00 
Soutěž „O putovní vařečku“: 

Kdo se chce zúčastnit,  
může přinést v době od 15.00 – 15.30 hod.  

vlastnoručně pečené i nepečené 
 dobroty z ořechů  

Pržno si připomenulo 105. výročí vzniku samo-
statného Československa. V sobotu 28. října se 
lidé sešli u lípy u obecního úřadu, kterou v rámci 
projektu Výboru dobré vůle – Nadace Olgy Hav-
lové zasadilo vedení Pržna před pěti lety.

Zároveň začala ve třetím patře výstava 
o Olze Havlové. Návštěvníci si ji mohou prohléd-
nout až do konce listopadu. Výstava mapuje 
život bývalé první dámy a přináší důležité svě-
dectví o době, ve které spolu s Václavem Ha-
vlem žila. Na slavnostní zahájení dorazila také 
ředitelka nadace Olgy Havlové Monika Granja.

Starosta Petr Blokša přivítal hosty a zavzpo-
mínal, jak před pěti lety zasadili před úřadem 
lípu. „V roce 2018 jsem zde zmínil, že se máme 
nejlépe v naší historii, že ekonomicky vzkvétá-

me a žijeme v relativně bezpečném středu kon-
tinentu, kdy nás nikdo přímo neohrožuje. Přijde 
mi, jako bych to zakřiknul. Během těch pár let se 
toho událo hodně i na několik desetiletí a větši-
nou to nebylo dění příjemné, ba právě naopak, 
spíše velmi složité, smutné a mnohdy i tragické. 
Trápil nás covid, umřely desítky tisíc spoluobča-
nů, všech se dotkla domácí energetická krize 
a Evropu i svět trápí a zneklidňuje již druhým ro-
kem agrese Ruska na území Ukrajiny. Rovněž 
poslední týdny v Izraeli a pásmu Gazy ukazují, 
že uplynulých pět let nelze označit za pozitivní 
a povzbudivé,“ obrátil se na přítomné starosta.

Dále například řekl, že toto období vzdále-
ně vystihují slova prezidenta Václava Havla, 
ve kterých kdysi zmínil panování tzv. blbé ná-

lady ve společnosti. „Dnes by možná použil 
silnější výraz,“ podotkl starosta.

„Ale vše určitě není jen blbé a černé, určitě 
ne. Jen se musíme snažit a vzájemně povzbu-
zovat, abychom viděli i věci hezké a přínosné, 
abychom se dokázali radovat. Proti negativům 
každodenního života musíme bojovat společ-
ně, a to zejména pravdou a zdravým rozumem. 
Jednoduché to není a nebude, ale musíme, 
abychom příštím generacím mohli předat odkaz 
o vzniku a trvalé existenci našeho státu, naší 
republiky, našeho národa. Věřím, že tato lípa 
tady bude a stále poroste stejně tak, jako bude 
vzkvétat stát, i když to ne vždy bude veselé a ra-
dostné jako úsměvy a radost našich dětí, nastu-
pujících generací,“ je přesvědčen Petr Blokša.

Začne výstavba nové 
lávky pod Pahorkem 

V říjnu se uskutečnilo výběrové řízení 
na výstavbu nové lávky pro pěší vedle chato-
viště v Chrastinách, nebo chcete-li pod Velkým 
Pahorkem. Obec oslovila čtyři firmy, které se 
účastnily výběrového řízení na lávku dokonče-
nou v dolní části obce letos v červnu. 

Vítězně ze soutěže vyšla opět firma DEV 
COMPANY s.r.o., která lávku postaví za 1,76 
milionu korun. Stavba bude dokončena nejpoz-
ději do června 2024.

Knihovna přeruší provoz
Čtenáři�na�pár�dnů�přijdou�o�svou�
knihovnu�na�Pržně.�Bude�uzavřena�
ve�dnech�od�6.�do�19.�listopadu.

Podzim je obdobím, kdy se pravidelně koná 
tradiční setkání s občany. Jinak tomu nebude 
ani letos. Setkání se uskuteční v neděli 5. listo-
padu a jako vždy nabídne řadu témat k diskuzi. 
Řeč bude například o záměru výstavby tlako-
vé kanalizace. Ta směřuje k vydání stavební-

ho povolení, což lze považovat za obrovský 
úspěch. Informováni budete o dalším postupu 
a výhledech k samotné realizaci. Hovořit se 
bude také o komunitní energetice, o záměrech 
a investičních akcích a vedení obce zhodnotí 
první čtvrtinu volebního období.

Setkání s občany přinese spoustu témat

Dobrovolní hasiči z Pržna učinili obrovský 
krok kupředu. V Polsku převzali nové zása-
hové vozidlo DA10-L1MS na podvozku Iveco 
Daily. Stalo se tak 15 měsíců od podpisu kupní 
smlouvy se společností Moto Truck cz. Celá 
jednotka dobrovolných hasičů z Pržna včetně 
všech členů sboru může zvolat a křičet sborové 
hurá!

Jedná se o dopravní automobil s vysokotla-
kým hasicím zařízením, základním vybavením 
pro zásah a s nádrží na vodu o objemu 1 000 
litrů. Vozidlo přepraví na místo zásahu celkem 
šest hasičů. Navíc je vybaveno výkonným čer-
padlem a potřebnou vodou pro prvotní zásah. 
Má i elektrocentrálu, kalové čerpadlo, sadu 
hadic a nezbytné nářadí. Vozidlo je vybaveno 
i teleskopickým stožárem osazeným sadou 
LED světel pro osvětlení místa zásahu v přípa-

dě potřeby.
Cena vozidla činí více než 3,6 milionu korun 

a je pořízeno zcela z rozpočtu obce Pržno. 
Jednotka a sbor získaly vozidlo pár měsí-

ců před 120. výročím založení sboru v Pržně. 
Nezbývá než popřát celé jednotce i sboru, aby 
vozidlo dobře sloužilo a aby i zásahů bylo co 
možná nejméně. 

Nové výjezdové vozidlo je pro místní jednot-
ku požární ochrany velikým přínosem. „Auto 
je vybaveno na prvotní zásah s nádrží vody 
o objemu 1000 l. Tudíž se už hasiči nemusí při 
mimořádných událostech zdržovat nakládáním 
věcných prostředků a techniky do automobilu. 
To nám usnadní celý průběh mimořádných 
událostí, zároveň také zabezpečuje lepší při-
pravenost na nečekané komplikace u výjezdů,“ 
vysvětlila za hasiče Daniela Adamcová.

Hasiči mají nové zásahové vozidlo

Během listopadu bude specializovaná firma 
provádět v sousedních obcích ořezy stromů 
a riziková kácení. Tyto práce dělá za pomoci 
horolezeckých technik – postupné ořezává-
ní a spouštění dřevní hmoty na lanech. Tuto 
službu nyní nabízí také občanům Pržna. Cena 
za ořez jednoho vzrostlého stromu je zhruba 

4 500 až 8 000 korun a kácení se pohybuje 
v podobných relacích. V případě zájmu firma 
navštíví domácnost a práci nezávazně nacení. 
Jako firma má pojištěni proti rizikům do výše 
sedmi milionů korun. Více informací získají 
zájemci na tel. 725 281 406 a na webu www.
vpracepav.cz

Firma nabízí ořezy stromů 

Obec oslavila státní svátek zahájením výstavy

Realizace první obecní fotovoltaické elektrár-
ny je konečně hotová. Cesta to byla dlouhá a ne-
lehká. Nyní už jen doladit administrativu a vyčkat 
na připojení do sítě. Vedení obce plánuje i výstav-
bu dalších těchto elektráren na dalších obecních 
objektech. Elektrárna by měla uspořit více než 
40 % ročních nákladů na energii v objektu OC 
Pržno. Po spuštění komunitní energetiky by se 
celková efektivita elektrárny mohla ještě zvýšit. 

Fotovoltaika na Občanském centru je dokončena

O komunitní energetice již jistě celá řada čte-
nářů slyšela. Oč se vlastně jedná, kdo se může 
zapojit a jak to asi celé vlastně funguje? Jedno-
duše vyjádřeno, nejde o nic jiného než o maxi-
mální využití potenciálu možné výroby energie 
v obcích. Komunitní energetika může napomoci 
ke zvýšení energetické soběstačnosti obcím 
a jejich občanům, k rozvoji obnovitelných zdro-
jů, k ochraně životního prostředí a v neposlední 
řadě i ke snižování nákladů na energie.

Naše obec určitý potenciál má. V součas-
né době je v obci asi 35 domácích elektráren 
s výkonem okolo 300 až 350 kWp a také se 
zde připravuje rozšíření soukromé FVE o 0,9 
MW. To je kapacita výroby, která by v budouc-
nu mohla „zůstat v obci“ a nemusela by končit 
někde v distribuční síti. Jednoduše a krátce, 
mohli bychom ji takzvaně sdílet. Většina maji-

telů domácích FVE již byla oslovena s dotazem 
na výkon FVE a kapacitu baterií. Rádi bychom 
co nejlépe vyhodnotili potenciál výroby elektři-
ny v připravované energetické koncepci.

Asi většina současných domácích výrobců po-
sílá své přebytky dalším obchodníkům, kteří je vy-
kupují za spotové ceny a následně si zase všichni 
elektřinu kupujeme přibližně za trojnásobek prů-
měrné spotové ceny. Ideální stav tedy je, dodávat 
místní produkci na území obce tam, kde elektrárna 
není nebo o ni bude zájem, např. výrobní podniky, 
a to za dohodnutou cenu, kdy budou spokojeny 
obě strany. Obec získá větší nezávislost a také si 
všichni zúčastnění sníží účty za elektřinu. 

Za tímto účelem obec připravuje možný 
vznik energetického společenství, které by 
mělo sdružovat výrobce i potencionální odbě-
ratele.  Petr�Blokša,�starosta

Komunitní energetika klepe na dveře

V průběhu října byla u hasičské zbrojnice 
zbudována nová zpevněná plocha pro techni-
ku JSDH Pržno a také nové plochy pro kon-
tejnery na tříděný odpad. Došlo tak ke zvýšení 
přehlednosti nezbytné pro výjezdy a činnost 
dobrovolných hasičů. Kontejnery získaly novou 
a větší plochu vedle zbrojnice. 

Úprav se dočkalo také sběrné místo u poto-
ka Rzavý vedle kravína. V tomto místě je velký 
počet kontejnerů, který byl až doposud z velké 
části umístěn na travnatých plochách. Tento 
stav nepřispíval k dobré obslužnosti a také 
k udržování pořádku v daném místě. 

Na obou nových plochách jsou již připra-
veny betonové patky, na které by v budoucnu 
mělo být instalováno ohrazení a možná i za-
střešení. Takové instalace jsou už na dvou mís-
tech v obci a osvědčují se zejména v deštivém 

Obec vybudovala nové zpevněné plochy

a zimním počasí, kdy kontejnery nezamrzají 
pod nánosy sněhu, případně se neznehodno-
cuje obsah, zejména kontejnerů s papírem. 
V každém případě se jistě kultivace sběrných 
míst podepisuje na lepším udržování pořádku.

„Listí zlátne, padá dolů, bude nám tu dob-
ře spolu. Uděláme panáčky, z brambor skřít-
ky, strašáčky.“ Krásné a teplé podzimní dny 
se nabízely k uspořádání podzimní slavnosti 
na zahradě naší školky. Po dlouhém plánová-
ní a vyhledávání aktivit, které by zvládly děti 
předškolního věku, jsme se rozhodli uspořádat 
Bramboriádu. Celé dopoledne jsme s dětmi 
připravovali zahradu, hrabali listí, upravovali 
pískoviště, chystali dobroty a zdobili ploty láka-
vými poutači. Mohli jsme využít zcela nové dět-
ské zahradní nářadí a děti to nesmírně bavilo.

S radostí tvořily panáčky z brambor, s koleč-
ky naloženými bramborami jezdily slalom, háze-
ly bramborou na cíl, skákaly v pytli od brambor, 
nosily horký brambor na lžičce, hledaly brambo-
ry v písku nebo se vydováděly na herních prv-

Děti si užily podzimní slavnost Bramboriádu
cích naší rekonstruované zahrady. My, školkové 
farmářky, jsme provázely děti u jednotlivých ak-
tivit a pomáhaly s jejich úspěšným zvládnutím.

Rodičům tímto děkujeme za vynikající dobro-
ty z podzimních plodů. Akce se díky krásnému 
počasí a pohodové atmosféře velmi povedla.

V letošním školním roce se chceme zaměřit 
na otužování dětí. Jedna z prvotních aktivit byla 
beseda na toto téma s odborníky. Plánujeme 
delší turistické vycházky po okolí Pržna a také 
řadu kulturních akcí. Těšíme se na divadélka 
v MŠ, hraní s prarodiči nebo na setkání s živými 
pejsky v rámci projektu canisterapie. 

Zanedlouho tady budou vánoční svátky. Už 
nyní přemýšlíme, čím děti své rodiče potěší. 

Nechejte se překvapit a přijďte na obecní vá-
noční jarmark v sobotu 2. prosince odpoledne. 
Přejeme všem dětem i dospělákům hezké pod-
zimní dny.  Učitelky�MŠ

Počasí v prvních podzimních měsících bylo víc 
než krásné, sezonní kytky ještě kvetou i ti ptáci za-
zpívají a listy stromů se začínají pestře zbarvovat. 
Učení je v plném proudu, ale ono počasí lákalo 
naše žáčky přece jen víc ven než sedět nad úkoly.

Abychom jim jejich školácké povinnosti 
zpestřili, rozjeli jsme v rámci celé školy projekt 
nazvaný Barevný podzim. Jeho součástí byl 
Barevný týden, kdy každý den měl jinou barvu 
a v rámci toho naše děti plnily i tematické úkoly 
ve vyučovacích hodinách. Kvízy a rébusy, vý-
tvarné výrobky, sběr přírodnin, slohová cvičení 
na podzimní barevné téma, ale také jsme se 
věnovali problému zdravého klimatu mezi žáky.

Řekla bych, že s výsledkem byli spokojeni 
nejen žáci, ale i rodiče a my, učitelé. 

Školní družina nadále pokračuje v celoroční 
hře Indiana Jones. Děti vypátraly starou želez-
niční zastávku a chystají se navštívit železniční 
muzeum v Ostravě.

Podzim zdaleka nekončí. Čeká nás sběr les-
ních plodů, sokolnická show anebo drakiáda. 
Tak ať se i dál podzim pyšní krásnými barvami 
a zážitky!

Barevný podzim zpestřil školákům učení
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Obec pořádá 
zájezd do divadla

Na činoherní představení Marie Antoinetta 
zve občany Obec Ostravice. Pořádá zájezd 
do ostravského divadla Antonína Dvořáka. 
Bude se konat 7. prosince, odjezd z autobu-
sového nádraží je naplánován na 17 hodin. 
Zájemci se mohou nahlásit v místní knihovně 
do 10. listopadu. 

Hra pojednává o francouzské královně Marii 
Antoinettě, která byla v prvních třiceti ze svých 
sedmatřiceti let obyčejnou ženou, která ovšem 
žila v okázalé nádheře. Až revoluce ji vyrvala 
z vlastní průměrnosti a stala se jednou z nejroz-
poruplnějších postav v dějinách Francie. Na její 
příběh divadelní hra nahlíží z perspektivy autora 
románu Stefana Zweiga, postavy znovu ožívají 
před jeho očima. Nápaditý, květnatý jazyk vytvá-
ří strhující proud vyprávění, který je zároveň ne-
smírně zábavný. Diváci tak dostanou možnost 
nahlédnout do jednoho z nejznámějších osudů 
evropských dějin novým způsobem. A autor se 
ptá: „Jaký význam má vyprávět příběh, který ka-
ždý zná, pokud jej neumíš říci jinak?“

Odečet vody za druhé pololetí
Během�měsíce�prosince�bude�probíhat�
odečet�vody�za�období�7.–12.�2023.

Tímto žádáme občany 
o spolupráci při opisech vody.

Stav vody můžete nahlásit na adresu 
vodovod@obec-ostravice.cz 

nebo SMS na tel. 722 906 418. 
Do zprávy napište č. p. 

nebo č. e. a stav vodoměru.
Uzávěrka�opisu�vody�

bude�k�datu�31.�12.�2023.
Děkujeme za spolupráci 

při opisech stavů vodoměrů.

Ostravice slavila výročí založení Českoslo-
venska. Děti i dospělí s lampióny či jinými svíti-
dly vyrazili v pondělí 23. října společným průvo-
dem k pomníku padlých. U památníku všechny 
přivítala starostka Ostravice Pavlína Stanka-
yová. Připomenula, kdy a za jakých okolností 
vzniklo Československo, ale zamyslela se 
i nad tím, co pro naši zem znamená svoboda. 

„Svoboda, jak ji známe, není samozřejmá. 
Před více než sto lety se lidé Českosloven-
ska spojili ve snaze získat svou nezávislost 
a právo rozhodovat o své budoucnosti. Tato 
touha po svobodě a demokracii byla pohá-
něna nadějí na lepší budoucnost a silnou vůlí 
občanů. Připomeňme si také jména těch, kte-
ří se na vzniku republiky podíleli nejvíce. Byl 
to Milan Rastislav Štefánik, Edvard Beneš 
a Tomáš G. Masaryk, první československý 
prezident. Dnes oslavujeme jejich odvahu 
a odhodlání, které nám přinesly svobodu a ne-
závislost,“ zavzpomínala.

Zmínila se i o válečných konfliktech. „Válka 

Lampiónový průvod prošel Ostravicí

na Ukrajině a konflikt v Izraeli jsou tristní pří-
klady toho, co se stane, když diplomacie selže 
a lidské životy jsou obětovány ve jménu politic-
kých a náboženských zájmů. Tyto události nás 
napomínají, že svoboda nespočívá jen v tom, 
být nezávislí na cizím vlivu, ale také v tom, 

chránit práva a důstojnost všech lidí, a to nezá-
visle na jejich původu nebo náboženské víře,“ 
je přesvědčená Pavlína Stankayová.

Akce se zúčastnilo několik desítek lidí. Po-
časí přálo a všichni si užili lehce tajemné pro-
cházky, pietní akce i následného občerstvení. 

Výpravy do přírody podnikají ostravičtí skauti celý letošní podzim. Počasí přeje, 
a tak děti se svými vedoucími vyrážejí ven za poznáním. Vystoupali například 
na Lysou horu, kde je přivítali ve své základně horští záchranáři. Vysvětlili jim, 

jak pomáhají lidem, kteří se na horách ocitli v nouzi. Skauti přenocovali 
v horské chatičce pod Lysou horou, kde si užili spousty zábavy, soutěží a legrace. 

Skauti prožívají podzim plný výletů

I venkovská škola může splňovat ty nejvyš-
ší technické parametry. A právě takovou mají 
děti na Ostravici. K dispozici mají nově tři zre-
konstruované učebny s tím nejmodernějším 
vybavením. Škola si náročnou investici mohla 
dovolit díky evropským dotacím z IROPu. Cel-
kově vyšla na přibližně 15 milionů korun, při-
čemž fond uhradil 85 % z částky, pěti procenty 
přispěl stát a deset procent doplnila obec ze 
svého rozpočtu.

Přípravné práce začaly už v lednu 2022. 
Dnes už školáci dennodenně využívají multi-
mediální učebnu informatiky, která je určena 
hlavně žákům 2. stupně, multimediální poly-
technickou učebnu, doplněnou o robotické 
stavebnice, které zase slouží spíše mladším 
dětem z prvního stupně, a učebnu fyziky a che-
mie, doplněnou o sady pro výuku přírodověd-
ných předmětů. Nové vybavení má i kabinet 
pro učitele. 

Škola je nyní počítačově propojená. Má rov-
něž nové bezbariérové sociální zázemí. 

Školáci mají z nových učeben radost
Druhá multimediální polytechnická učebna 

je s ohledem na nedostatek prostoru školní-
ho objektu zároveň i kmenovou třídou 4. třídy. 

Tyto změny jsou také velkou výzvou pro pe-
dagogy školy, kteří s touto technikou již nyní 
pracují. 

Za nádherného podzimního počasí proběhl již 6. ročník Ostravického krosu. 
Hlavní závod ovládl ve skvělém čase Roman Rudolecký, závod žen patřil Karolíně Sasýnové. 

Všichni účastníci si užili krásný den a spoustu kvalitních sportovních výkonů.

Ostravický kros prověřil síly běžců
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,
počasí posledních týdnů nám ukazuje, že léto to tento rok nechce jen tak vzdát, pohled 

do kalendáře ale neúprosně připomíná, že poslední říjnová neděle nás opět přepnula do zim-
ního času, a výzdoba v nákupních centrech napovídá, že za dva měsíce už bude po Vánocích. 
Zkrátka a dobře – máme tu už listopad.

Rád bych se ale přesto ještě drobně ohlédl k jedné příjemné a významné události minulého 
měsíce. Ostatně dobrých zpráv není nikdy dost. V neděli 22. října jsme totiž v Obecním domě 
tradičně jako každý rok přivítali nové občánky. Letos se jich v Malenovicích narodilo celkem pět 
a já jim i jejich rodičům chci i touto cestou popřát, ať se jim v naší obci dobře žije.

A vám všem krásný a pohodový listopad… 
 Pavel�Kuběna,�starosta

informace obecního úřadu

- Na webových stránkách malenovice.eu můžete v�anketě�hlasovat, 
zda preferujete konání obecní�veselice�v� termínu�Borovské�pouti, 
nebo raději samostatný�Den�obce na přelomu srpna a září.

- Myslivecký spolek Borová Malenovice upozorňuje, že v� sobotu�
18.� listopadu proběhne na honebních plochách v katastru Malenovic 
a Nové Vsi hon. 

- Obecní úřad zve srdečně všechny příznivce ochotnického divadla 
na představení�Slavičí�dům, které sehraje v�úterý�21.�11.�od�18�ho-
din�v Restauraci pod Borovou divadelní soubor z Bašky. 

- V�sobotu�2.�prosince�přivítáme v Malenovicích předvánoční čas. 
Rozsvícení� vánočního� stromu� a� mikulášská� nadílka proběhne 
od 16 hodin na návsi. Od 17 hodin bude pak v Obecním domě pro děti 
připravena Mikulášská dílna a pro dospělé přátelské posezení.

- Obecní�kalendáře�na�rok�2024 se již finalizují v tiskárně. Jejich 
distribuce do domácností proběhne pravděpodobně na přelomu listo-
padu a prosince.

čase
Srdečně zveme děti a dospělé na tradiční ADVENTNÍ DÍLNU
v Rosničce Přijďte si vyrobit adventní věnce, svícny a jiné 

vánoční dekorace čerstvé zeleně. 

dispozici bude prodej drobných doplňků ze dřeva a keramiky
stuhy, svíčky, korpusy i bodce

Děti se mohou těšit na perníčky a čaj, dospělí na svařák      

Vstupné 50 č, zeleň 50 č.

Více info na tel. 724

Těší

ADVENTNÍ DÍLNA

ÚTERÝ čase
Srdečně zvu děti a jejich rodiče na ADVENTNÍ DÍLNIČKU.

Přijďte si vychutnat předvánoční čas, prožít pohodové odpoledne
a vyrobit si krásné dekorace z

č a dobrou náladu k       

Více info na tel. 724

Těší

ADVENTNÍ DÍLNIČKA

 
 
 
 
 

Ochotnický divadelní s Bašky

si Vás dovolují
divadelní představení

autorky Eriky Suchanové 
 

režie: Miroslav Feber

21. 11. 2023
v RESTAURACI POD BOROVOU 

 

Vstupné 90 Kč

Objednávky vstupenek na tel.: 773 98 22 28

detektivní zápletkou a těžce rozčarovanou
pointou přivádí diváky do úsměvného prostředí soukromého 

psychiatrického sanatoria.
Práva k dramatickému – Pont s.r.o., Veslařský ostrov 62, Praha 4.

Srdečně zvu malé i velké na SVATOMARTINSKÉ ODPOLEDNE.

Děti se mohou těšit na perníčky a martinské rohlíčky, na tvoř
dílničku a zpívánky. každého, kdo se zapojí 
do Svatomartinské výzvy bude čekat odměna.

Okolo 18. hodiny společným průvodem s lucerničkami půjdeme 
pozdravit sv. Martina na louku za kostelem sv. Ignáce

a poté se již rozloučíme.

sebou lucerničku, 70 č a dobrou náladu      

Více info na tel. 724

Těší Blanka a Natálie

SVATOMARTINSKÉ 
ODPOLEDNE

V neděli 22. října jsme přivítali nové občánky, narozené v uplynulém roce.

CVČ U Rosničky informuje
Milé děti, milí dospělí,
listí ze stromu odfoukl vítr a s pozdním 

podzimem pomalu přichází předvánoční čas. 
Podzimních akcí v Rosničce byla spousta a já 
děkuji všem, kteří jste přišli – společně 
jsme si prožili krásná odpoledne.

Shrnu jen pro připomenutí. V so-
botu 7. 10. ozdobili draci nebe nad 
loukami za kostelem, v pátek 13. 10. 
provoněla čerstvá zeleň Rosničku 
a ženy a děti si vytvořily krásné podzimní 
dekorace, v sobotu 14. 10. jsme společně 
vyšlápli na Lysou horu, a to hned s dvěma 
prvenstvími: Natálka byla na Lysé úplně po-
prvé a Šárka, ač byla na Lysé již dvakrát au-
tobusem, poprvé ušla celou trasu po modré 
po svých! Klobouk dolů. Následnou sobotu 
proběhla Samoprodejní burza a následo-
val tábor Podzimní prázdniny v Rosničce. 
Ve čtvrtek se děti vyhopsaly v Hop Centru 
v Ostravě a odpočinuly si v solné jeskyni. 
V pátek následovala turistika s řízkem za od-

měnu a odpolední tematické tvoření.
A�na� jaké�akce�se�můžete� těšit�v� listo-

padu?�
V sobotu 11. 11. zvu všechny na SVATO-

MARTINSKÉ ODPOLEDNE od 14 ho-
din v herně Rosničky.

V pátek 17. 11. proběhne Vánoční 
focení s pejsky od 15.30 v horním sále.

V úterý 21. 11. zvu malé i velké 
na PŘEDADVENTNÍ DÍLNIČKU od 16 

hodin v herně Rosničky.
V sobotu 25. 11. proběhne tradiční AD-

VENTNÍ DÍLNA od 14 hodin v herně Rosničky.
Přeji všem pohodové dny. 
 teta�Blanka

Říjnový výlet malenovických seniorů na Pustevny.

Ve čtvrtek 5. října vyrazila skupina maleno-
vických seniorů na další autobusový výlet, ten-
tokrát na Pustevny. 

Dopolední kávu v kouzelném Libušíně pří-
jemně obohatila přednáška Davida Fiedora. 
V kulisách krásného, byť trochu chladnějšího 
babího léta si pak všichni prohlédli malebné 
stavby architekta Jurkoviče zvenčí, ti zdatnější 
poté vyrazili k soše Radegasta nebo vystoupali 
až ke kapli na vrcholu Radhoště. 

Výlet se po všech stránkách vydařil, a tak 
není divu, že již na zpáteční cestě začaly padat 
návrhy, kam vyrazit příště…

Malenovičtí senioři 
na Pustevnách

Během posledního zářijového sobotního od-
poledne se i za nepříznivého počasí uskutečnil 
na hřišti pod Obecním úřadem v Malenovicích 
další ročník tradiční soutěže v netradičních dis-
ciplínách MAL CUP. 

Zúčastnění borci se utkali například v nata-
hování bungee lana, hodu pivní bečkou, běhu 
přes překážky s nosítky, balancovníku, štafetě 
a řadě dalších. 

Závodníky neodradil ani déšť, přijelo celkem 
11 týmů (1 tým = 4 lidé). Zajímavostí letošního 
ročníku pak byla účast doposud nejmladšího 
závodníka – tříletého chlapce.

Pořadí�po�všech�dokončených�
disciplínách�vypadalo�následovně:

1. místo – SDH Lubno
2. místo – Ostraváci
3. místo – 3 M + V

Děkujeme všem zúčastněným a sponzo-

Mal Cup 2023 s netradičními disciplínami

rům. Budeme se na vás těšit zase za rok.
� SDH�Malenovice�

V neděli 1. října se konal nohejbalový turnaj družstev. Ve slušné 
konkurenci pěti družstev zvítězili J. Bakota a L. Novák.
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„Tři kopečky, dolina metylovská dědina,“ 
to je slogan již tradičního Metylovského troj-
sešupu, jehož pátý ročník se konal v sobotu 
21. října.

Ačkoliv ještě týden před Trojsešupem před-
pověď počasí slibovala déšť, možná i sněhové 
vločky a teplotu okolo 5 °C, v den jeho konání 
bylo počasí jako malované. Teplota téměř letní 
a obloha skoro bez mráčků. Sluníčko přivítalo 
na startu 274 účastníků, což je rekordní počet.

Na „dlouhou“ trať se přes tři metylovské vr-
choly – Kubalánky, Magoň a Čupek vydalo 53 
dětí a 163 dospělých. Nejstarším účastníkem 
byl Jan Kukuczka (1946) a nejmladším Ondřej 
Kucko (2019). I když tím úplně nejmladším byl 
Mikuláš Varga (2022), který se ale pohodlně 
nesl v krosně.

Na všech vrcholech čekalo turisty malé ob-
čerstvení – ovoce, chléb se škvarky, buchty 
a čaj. Mohli si zde také vyzkoušet různé spor-
tovní aktivity. Na Kubalánkách střelbu z luku, 
na Magoni kroketovou dráhu a na Čupku šplh 
na laně. Každý, kdo danou disciplínu absolvo-
val, obdržel drobnou odměnu.

Díky nádhernému počasí se mohli účast-
níci po celou trasu kochat pěknými výhledy 
na blízké i vzdálené vesnice a města a zejmé-
na na beskydské hory.

Kratší trasu, která vedla na Čupek a zpět, 
zdolalo 33 dětí a 25 dospělých. Účastníci této 
trasy hledali karty s otázkami, a pokud všech-
ny zodpověděli správně, podařilo se jim vy-
luštit tajenku. Nejstarším účastníkem na této 
trati byl Lumír Hajdušek (1941). Nejmladšími 
Kristýna Krejčí a Petr Merta (oba ročník 2022). 
Nejvzdálenějším účastníkem byl Václav Ja-
nuška z Prahy.

V cíli čekalo na všechny občerstvení v po-
době klobásky a párku v rohlíku. Na památ-
ku dostali všichni účastnický list, děti medaili 
a dospělí čelenku s motivem Trojsešupu. 
Poděkování patří všem organizátorům, kteří 
se, jakkoliv na přípravě i realizaci Trojsešupu 
podíleli. Jsme rádi, že se akce zdařila a všem 
účastníkům se líbila. 

 Martina�Mertová

Areál, ve kterém tráví volný čas stále 
více dospělých i dětí, v Metylovicích postup-
ně doznává významných změn k lepšímu. 
Po výstavbě nové restaurace a zázemí pro 
sportovce obec nechala vybudovat hned ve-
dle restaurace Na Hřišti i malé dětské hřiště 
s kolotoči i oblíbenou lanovkou. „Až se příš-
tí rok na jaře zazelená, bude vypadat ještě 
lépe. Věřím, že si na něm užijí děti spousty 
zábavy,“ podotkl starosta Metylovic Lukáš 
Halata. 

Stavební práce pokračují na ploše před 
restaurací, na které se koná řada kulturních 
a společenských akcí. „Plocha bude vyas-
faltovaná a vznikne na ní i malé dopravní 
hřiště. Na místě bude i půjčovna malých 
šlapacích autíček. Především ale bude tato 
plocha výborná pro naše akce, nebude nás 
již trápit bahno během dešťů,“ těší starostu. 
Navíc zde vznikne v zimě i plocha pro brus-
lení, což veřejnost jistě potěší. Hotovo by 
mělo být ještě letos, aby se zde mohl konat 
Mikulášský jarmark.

POZVÁNKA 
na Vánoční jarmark

Nazdobený vánoční stromeček, bohatý 
kulturní program, spousta dobrot a také vá-
noční zboží, to vše vás bude čekat v naší 
malé vánoční vesničce na fotbalovém hřišti 
v sobotu 9. prosince odpoledne, kde pro-
běhne již tradiční vánoční jarmark. Společně 
rozsvítíme vánoční stromeček, zazpíváme si 
koledy a připomeneme si příchod Ježíška 
u jesliček. Na vaši účast se těší kulturní výbor 
naší obce.  (rs)

Distribuce obecního 
kalendáře pro rok 2024 

I pro příští rok připravil kulturní výbor naší 
obce ve spolupráci se základní a mateřskou 
školou, učiteli a žáky nový kalendář na rok 
2024. Tentokrát jsou tématem pranostiky – 
lidové předpovědi počasí spojené s jednotli-
vými týdny v roce. Obrázky dětí z mateřské 
školy a žáků, které budou v kalendáři pou-
žity, jste mohli již vidět na výstavě v místním 
muzeu.

Distribuce kalendáře do schránek podle 
popisných čísel bude provedena pro občany 
naší obce zdarma v průběhu měsíce prosin-
ce. Pokud budete mít zájem o více kalendá-
řů, můžete si je zakoupit na obecním úřadě.
 (rs)

Metylovský trojsešup prověřil síly i znalosti

Ve sportovním areálu se bude konat v sobo-
tu 9. prosince Mikulášský jarmark. Stejně jak 
každý rok i letos na něm děti obdrží mikulášské 
tašky. Ty, které navštěvují metylovickou zá-
kladní a mateřskou školu, obdrží tuto tašku au-
tomaticky. Rodiče těchto dětí nemusí dělat nic.

Rodiče dětí, které naši základní a mateřskou 
školu nenavštěvují, ale žijí v Metylovicích a mají 

o mikulášské tašky zájem, se mohou zaregist-
rovat do 10. listopadu na obecním úřadě u paní 
Vrbové (telefonicky, mailem či osobně) a je-
jich děti tašku na Mikulášském jarmarku také 
dostanou. Taška je pro všechny zdarma, platí 
však dvě podmínky – jsou určeny dětem žijícím 
v Metylovicích a navštěvují maximálně pátou 
třídu základní školy.

Obec chystá mikulášské 
tašky pro děti

K Silvestru již tradičně patří výšlap na naše 
téměř posvátné Monte Čupelo. I letos se po-
slední prosincový den sejdeme v pravé po-
ledne se svými sousedy z Bašky, Kunčiček, 
Hodoňovic, Pržna a okolních obcí, abychom 
společně s lašským králem Zdeňou Vilušem 
I. přivítali „fajnym lašskym liguerem“ nový rok, 

popřáli si štěstí, zdraví, Božího požehnání a po-
hodu pro dny příští. 

Připraveno pro vás bude opět dobré jídlo 
a pití, placky, zábavný program, ale především 
setkání s přáteli a těmi, které jsme už dlouho 
neviděli. Tak nezapomeňte, na Silvestra jdeme 
všichni na Čupek.  (rs)

Čeká nás silvestrovský 
výšlap na Monte Čupelo

Sportovní areál se neustále vylepšuje
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OBECNÍ ÚŘAD PSTRUŽÍ 
rokem se sešel a je tu zas ten krásný předvánoční čas. 

Čas, který je nejen časem spěchu a shonu

na chvíl

 

 ADVENTNÍ  
ROZJÍMÁNÍ 

 
U VAŘONKY, PUNČE A DALŠÍCH 

VÁNOČNÍCH SPECIALIT 

 

8. 12. 2023 OD 15.00 

VE VENKOVNÍCH PROSTORÁCH 
KAVÁRNY „HNÍZDO“ 

„Naše obec Pstruží, na úpatí Ondřejníku leží, 
lidé staří, mladí, děti se tu druží.“ A tak se 6. 
října všichni sešli. Děti vypustily draky a dospělí 
si poseděli u občerstvení. Všude voněly placky 
a všichni se skvěle bavili.

„Bylo nás tam hodně a bylo nám všem fajn. 
Děkuji děvčatům i mužům, kteří se zaslouži-
li o přípravu pohoštění a také panu starostovi 
za podporu a pomoc s přípravou. Už se těšíme, 
až se opět všichni setkáme, a to 8. prosince 
na Adventním rozjímání se svařákem, vařonkou 
a punčem v ruce a písněmi naších dětí z ma-
teřské i základní školy. Ještě jednou děkujeme 
všem pořadatelům, kavárně Hnízdo, hasičům 
za pivo, a hlavně vám všem, kteří jste se přišli 
pobavit. Bez vás občanů by to opravdu nešlo,“ 
uvedli členové kulturní, sociální a školní komise.

Děti se pustily 
do výroby dýní

Podzimní nevlídné počasí je tady, zamračené 
dny a ponurá nálada také. Máme nápad, jak si ji 
zlepšit. Vyrobíme si dýně. Dřevěné špalky natře-
né oranžovou barvou je nutné dozdobit. Pomocí 
lýka, barev, fixů, mašlí a fleecu se povedlo z oby-
čejných špalků vykouzlit hezkou ozdobu školy. 
Zapojili se žáci ŠD, práce venku v nevlídném 
počasí nebyla lehká, ale o to víc nás při pohledu 
na výzdobu vchodu do tělocvičny těší výsledek 
našeho snažení. Jsme připraveni na Halloween 
a školní akci. � Vychovatelky�ŠD

Den stromů 
v naší škole
V pátek 20. října se ve 2. třídě konal projektový 

den ke Dni stromů. Žáci získali a upevnili v různých 
předmětech vědomosti o tom, proč jsou pro nás 
stromy nepostradatelnou součástí života, pracovali 
s poutavými materiály na téma les a poté si v rámci 
výtvarné dílny pomocí barev na textil vytvořili krás-
ná pestrobarevná trička s motivem stromů. Celý 
tento barevný den plný učení, ale trochu jinak, se 
nesl v duchu týmové spolupráce a dobré nálady.

Letošní Drakiáda nebyla pouze ve znamení 
pouštění draků, které si mnohé děti i tentokrát 
vyrobily samy a mohly se tak účastnit soutěže 
o nejkrásnějšího draka. Navíc jsme tento školní 
rok pro všechny zúčastněné připravili i bublino-
vou show. Speciální roztok a nástroje vyrobeny 
ve školní družině nám vytvořily nádherné, růz-

notvaré a barevné bubliny.
Zapadající slunce vykouzlilo duhové bar-

vy i úsměv na líci a spokojenost byla vidět 
na všech tvářích. Na závěr mohli rodiče i děti 
ochutnat nejen výborné bramborové placky 
v areálu dětského hřiště, na jejichž přípravě se 
podílela Obec Pstruží.  ŠD�a�MŠ

Uspávání broučků 
dalo zabrat

Uspat broučky na zimu není žádná lehká 
práce. Na Pstruží šlo ovšem uspávání jako 
po másle. Nejprve děti splnily úkoly, které pro 
ně připravily maminky ze SRPŠ. Některé vše 
zvládly samy, jiné potřebovaly pomoc rodičů. 
Všechny si vytvořily své broučky z kaštanů, 
které společně uspaly zazpíváním Mravenčí 
ukolébavky. Nakonec nikoho neodradil začína-
jící déšť a lampionem posvítili ostatním brouč-
kům na cestu ke spánku. Tak dobrou noc… 

Placky provoněly celou obec

Krátce poté, co jsme s dětmi vyrazili na výlet, 
jsme potkali baču (pastevce oveček) se svou po-
mocnicí Anežkou. Jakmile se dětem představil, 
vysvětlil jim význam slova bača a podělil se s nimi 
o své trápení, někde se mu totiž zatoulaly ovečky. 

A tak se náš výlet proměnil doslova v dobro-
družnou výpravu, na které děti vyhlížely ztrace-
né ovečky a k tomu ještě plnily zajímavé úkoly. 
Za každý splněný úkol dostaly indicii, která 
jim měla pomoci najít schovaný poklad. Děti 
například musely uhodnout nelehké hádanky, 
úspěšně absolvovat překážkovou dráhu, zpívat 
píseň a odpovídat na otázky týkající se aktuál-
ního ročního období. 

A najed-
nou, po na-

sbírání všech indicií, jsme se ocitli v cíli naší 
cesty. Tady, po doplnění poslední indicie, jsme 
došli až ke zvonu lásky a přátelství, pod kterým 
se ukrýval poklad. Společně jsme si na zvon 
zazvonili, abychom širokému okolí dali najevo, 
že se máme rádi. Poté bača vytáhl z kapsy 
sušený chléb a v tu chvíli, jako na zavolanou, 
přiběhly i zatoulané ovečky. Myslíme, že se 
nám výlet vydařil, přinesl nám spoustu hezkých 
zážitků a všichni se už moc těšíme na další 
dobrodružné výpravy.

Tímto bychom chtěli moc poděkovat rodině 
Brzezinové za precizně naplánovanou akci. 

� Za�kolektiv�MŠ�Andrea�Kozlová

Sýkorky vyrazily za dobrodružstvím na Opálenou

Drakiádě a Bublifukiádě přálo počasí

V rámci školní družiny jsme se rozhodli pro-
táhnout svá těla výstupem na Ondřejník. Bě-
hem cesty žáci plnili mnoho úkolů. Poznávání 
rostlin, stromů a lesních zvířat k procházkám 
neodmyslitelně patří. Úkoly byly sportovní, ale 
i vědomostní, takový běh do kopce se zátěží 
na zádech dal zabrat všem. 

Díky rodičům Klimkovým jsme během cesty 

mohli dětem dopřát doping v podobě sladké 
odměny. Tímto děkujeme. Žáci se nahoře ob-
čerstvili, doplnili energii a rychlostí blesku se 
vraceli zpět. Rodiče netrpělivě čekali na své 
ratolesti, které zdolaly jeden z prvních pláno-
vaných výšlapů. Všem zúčastněným děkujeme 
a těšíme se na další akci. 

� Vychovatelky�ŠD

Výšlap na Ondřejník žáci zvládli levou zadní

Babí léto pro nás připravilo počasí jako ma-
lované a ZŠ Ostravice připravila pro žáky okol-
ních škol krásný závod v přespolním běhu.

Naši školu jelo reprezentovat deset žáků. 
Bojovalo se o každý uběhnutý metr na tratích 
dlouhých 200 m až 1000 m. Žáci byli ve výbor-
né kondici a tomu odpovídají i výsledky. Cel-

kem na soutěži startovalo devět škol a 84 žáků.
Výsledky: Vít Běčák 3. místo (300 m), On-

dřej Milata 3. místo (400 m), Mikuláš Skotnica 
1. místo (600 m), Anna Čaplyginová 2. místo 
(600 m) a Vojtěch Kaňok 2. místo (800 m). 

Všem moc gratulujeme a těšíme se na další 
sportovní zážitky.

Závodili v přespolním běhu

Křižovatka je hotová, je pro chodce bezpečnější
Stavební úpravy na silnici II/483 v místě odbočky na Pstruží jsou u konce. Na vysoce frekven-

tované silnici vznikly dvě kryté zastávky. Vyrostly zde zálivy a přístupové chodníky okolo silnice. 
Součástí stavby je vybudování míst pro přecházení a rozšíření veřejného osvětleni. 

Krásnou akci plnou tvoření uspořádal klub 
maminek Pstružátka v poslední říjnový pátek 
a sobotu. Nejprve se všichni sešli v klubovně 
v budově obecního úřadu a pustili se do tvoření. 

„Malí i velcí vyráběli čelenky s pavoučky 
a netopýry. Dlabali dýně, tvořili papírové ježky, 
zvířátka z kaštanů nebo skřítky z šišek či plá-
těné pytlíčky se sušenou levandulí. A protože 
lilo jako z konve, jen ti nejodvážnější se pak vy-
pravili do lesa, aby se tam rozloučili se skřítky,“ 
popsala za Pstružátka Kateřina Krkošková.

A protože mnoho dětí s rodiči v pátek právě 
kvůli počasí nedorazilo, sešli se u lesa i v sobo-
tu. Čekala je tam dobrodušná cesta s různými 
úkoly i stavění domečků pro lesní skřítky. 

Pstružátka se rozloučila s broučky

Školní rok teprve začal a žáci druhé a třetí třídy i s dětmi z mateřské školy 
se hned vydali na plavecký kurz. Každou středu jezdili na bazén do Frenštátu pod Radhoštěm. 

Zde se někteří osmělovali, poznávali na vlastní kůži vodní živel, začínali se učit plavat, 
jiní se zdokonalili a posouvali své hranice při skocích do vody. 

Až do půlky listopadu děti a žáky čeká zábava a těšení se na každou středu. 

Z dětí se stávají plavci
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Říjnové klubové akce proběhly dle plánu, 
krom níže uvedených programů probíhaly dal-
ší pravidelné akce v klubovně, tzn. zdravotní 
cvičení obou skupin, úterní karetní posezení 
a po prodloužených prázdninách se rozjel 
kroužek angličtiny. Ještě nás po uzávěrce čeká 
odpolední autobusový zájezdík do Bartošovic 
u Nového Jičína. 

Sváteční�posezení�v�cukrárně
Poslední zářijový čtvrtek byl státním svát-

kem, nicméně i tak jsme se v krásném sluneč-
ním odpoledni sešli na terase cukrárny hotelu 
Yura, pochutnali si a prima se pobavili.

Odpoledne�s�Vláďou
Den seniorů jsme sice oslavili pár dní poté, 

nicméně důstojně a nechyběla ani kupa sran-
dy, když se na „parketu“ představili noví taneč-
níci. Náš oblíbený „dvorní“ muzikant Vláďa Vo-
lek z Valmezu opět nezklamal, takže tuto akci 
můžeme považovat za velmi vydařenou.

Zvědavé�křeslo�pošesté
Když se v klubu objevila „naše“ Dajana, mj. 

knihovnice v Bašce či předsedkyně Literárního 
klubu Petra Bezruče, bylo všem hned jasné, že 
bude posazena do zvědavého křesla. Paní Zá-
palková je vždy zábavná společnice a nejinak 
tomu bylo i tentokráte. A těšíme se na její verše 
v listopadovém klubovém programu.

Posezení�jen�tak
Další klubové posezení bez předem dané-

ho programu proběhlo jako obvykle v dobrém 
rozmaru, byť někteří „kmenoví“ účastníci dleli 
v rámci Univerzity strieborného veku na Slo-
vensku.

Jak�to�bude�v�listopadu
Zahájíme patnáctým pokračováním Hovorů 

s lékařkou MUDr. Andreou Glosovou, posléze 
navštívíme výstavu pořádanou ZŠ Čeladná, 
následuje zvědavé křeslo, Lehce poetické 
odpoledne s poezií a hudbou a poslední čtvr-
tek bude Předmikulášské hudební odpoledne 

s Petem Saxem. Kompletní program najdete 
v pravý čas jako obvykle v Čeladenském zpra-
vodaji, v klubu, v infocentrech Čeladná a Pstru-
ží nebo na www.senioriceladna.cz.

Pár�slov�závěrem
Dovoluji si tímto ještě opakovaně pozvat 

na naše klubové akce doposud absentující če-
ladenské seniory (týká se i seniorů z blízkého 
okolí). Prostě přijdete na jakoukoliv akci, kterou 
si vyberete, neprobíhá registrace členství, kdo 
přijde, přijde. Vše o našem klubu od jeho vzni-
ku v r. 2010 najdete na www.senioriceladna.cz. 

� �Petr�Bernady

Historie poučí i pobaví aneb učme se z historie
Zatímco při pohledu 

z okna na nás dýchne ba-
revný podzim a většina 

z nás si přeje, aby jeho pestrý kabátek vydr-
žel co nejdéle, ve skrytu duše si uvědomu-
jeme, že s tímto obdobím se pro letošní rok 
pomalu, ale jistě uzavírá spousta míst, kam 
mnozí rádi zavítáme, abychom si odpočinuli 
a načerpali potřebné síly. 

To místo je jistě pro každého z nás jiné 
– pro někoho koupaliště, hřiště, pro jiného 
les, pro rybáře řeka či rybník a pro něko-
ho dalšího to může být hrad či zámek. Ano, 
určitě je mezi námi mnoho lidí, kteří jsou 
smutní, že se o víkendu nemohou vypravit 
za nějakou kulturní památkou, protože jejich 
sezóna (až na výjimky) skončila. 

Naši žáci však nyní mají možnost 
do smyšleného hradu nebo zámku „nakouk-
nout“ v podstatě každý den, a tak na chvilku 
zapomenout, že je čeká povinnost zvaná 
učení. Ptáte se, jak je to možné? Určitě vás 
i napadá, že při současném způsobu výuky 
není nic jednoduššího než žáky vzít pro-
střednictvím dataprojektoru a interaktivní ta-
bule na jakýkoli hrad, a to i do vzdálené cizi-
ny… Samozřejmě i tímto způsobem probíhal 
celoškolní projekt s názvem Hrady, zámky 
a jejich obyvatelé. Jeho výsledek zasaze-
ný do krásných motivačních kulis fiktivního 
zámku si mohou žáci každodenně prohlížet 
a obdivovat jej. Čeká na ně jednak v prosto-
rách levého schodiště a podesty, jednak je 
prezentován na mnohých nástěnkách školy.

Co však výsledku konečné práce před-
cházelo a co vše se za tímto projektem skrý-
vá? O tom, pokud máte zájem, čtěte dále 
v následujících řádcích.

Projektová výuka je v různých podobách 
pravidelnou součástí vzdělávání. Během 
školního roku vždy realizujeme řadu dílčích 
projektů. Některé z nich jsou celoškolní 
a také se pravidelně opakují – např. Zvládnu 
to!, Den Země. Jiné souvisí přímo s probíra-
ným učivem, s aktuálním výročím a zpravi-
dla mají „papírovou“ podobu. Žáci je prezen-
tují ve třídách, následně je sdílejí s ostatními 
žáky na nástěnkách, na chodbách. Zdařilé 
práce jsou tak samozřejmě podnětné a in-
spirativní. Protože vždy se najdou žáci, kteří 

chtějí být vidět (a tedy se snaží svoji práci 
doslova vypilovat), máme z tohoto posled-
ního historického projektu opravdu velkou 
radost. 

Nejprve se řada žáků zapojila již v září 
do jeho výtvarné podoby. V druhém říjno-
vém týdnu byl pak projekt realizován napříč 
všemi předměty prvního i druhého stupně.

Žáci pracovali nad úkoly – pracovními 
listy s daným tématem ve skupinkách či in-
dividuálně. Vyhledávali si informace na in-
ternetu nebo v jazykových slovnících přímo 
ve výuce nebo přicházeli s předem zadanou 
domácí přípravou (o středověkých epidemi-
ích, Hospitálu Kuks, Petrohradu, Mikuláši 
Koperníkovi…) a tu prezentovali. V anglič-
tině navštívili Buckinghamský palác a do-
věděli se zajímavosti ze života současného 
panovníka. 

Často se uplatňovaly mezipředmětové 
vztahy. Žáci pracovali např. s textem vy-
cházejícím z knihy Neznámé zámky Moravy 
a Slezska, vyhledávali informace, ujasňova-
li si pomocí slovníku původ a význam slov, 
a tak rozvíjeli svoji čtenářskou gramotnost. 
Počítali slovní úlohy, řešili rovnice týkají-
cí se např. početního stavu vojska krále 
Václava, řešili hádanky a rébusy. Vytvářeli 
model sluneční soustavy a astronomického 

dalekohledu. Do slepé mapy daného kraje 
zaznamenali příslušnou středověkou stav-
bu. Ve fyzice se zaměřili na technologii stře-
dověké stavby – užití páky, pevné kladky, 
kladkostroje, v přírodovědě zase na horniny 
použité při stavbě, v chemii srovnávali al-
chymistické pokusy s moderními metoda-
mi oddělování směsí. Nejstarší žáci měli 
za úkol zpracovat smyšlený instagramový 
profil vybraného vědce.

Stranou nezůstaly ani výchovy. Prvo-
stupňoví žáci stavěli hrady z krabic a pa-
pírových ruliček, tvořili obrázkový slovník 
nebo identifikační karty k vylosovaným čes-
kým hradům, kam třeba doplnili i informace 
o pohádkách, které se na daném místě na-
táčely. 

Návštěvu opravdového zámku ve Frýd-
ku-Místku uskutečnili druháčci, a tak potom 
snadno spočítali veškeré zámecké služeb-
nictvo a abecedně seřadili i předměty užíva-
né tehdejšími obyvateli těchto sídel.

V pozadí hradního a zámeckého dění 
nezůstala ani školní družina. I zde si děti, 
tentokrát z kostek, postavily hrad, při hře 
překonaly hradní příkop a poslechly si po-
hádku.

A pak už jen zazvonil zvonec a 13. října 
byl Projektu pro tentokrát konec… �LM

Ve škole je to jako na zámku.

Uplynulo více než 18 měsíců od znovu-
otevření dominanty čeladenského náměstí 
– hotelu, nyní pod novým názvem YURA 
Hotel. Nemovitost je v majetku obce, pro 
občany tedy nebude bez zajímavosti zjistit, 
jak se „jejich“ hotelu daří.

Po covidu a dlouhé pauze se otvíralo v té 
nejtěžší době. Rozpadl se trh s energiemi 
a trh práce a v gastru se úplně zhroutil. 
Nebylo, a vlastně stále není, jednoduché 
sestavit dnes funkční a spolehlivý profesio-
nální tým. To je zkrátka realita dneška.

V YURA HOTELU si při otevírání dávali 
vysoké cíle. Vypadá to, že se jim postupně 
daří tyto mety dosahovat, nebo i překračo-
vat. Plný hotel, množství nejrůznějších akcí 
a vysoká hodnocení jsou toho příkladem. 
Na YUŘE jsou již držitelem MICHELINSKÉ 
pivní hvězdy. To je hodnocení pivovarů 
za mimořádně kvalitní prodej piva a to znal-
ci i občasní návštěvníci ocení. Zejména ob-
čané Čeladné, ale nejenom oni, si rovněž 
vychutnávali pravidelné hudební a taneční 
večery na hotelové zahradě Svatého Pat-
rika. Krásné léto a vyzkoušené a oblíbené 
kapely tam doplnili o další žánry, a tak byla 
nabídka opravdu pestrá. S tímto rozmani-
tým repertoárem a s ohledem na velkou 
poptávku přešly pravidelné páteční zábavy 
do vinárny hotelu. Kromě hotelových hos-
tů jsou tady zvaní všichni příznivci hudby 
a tance, dobrého pití a dobré zábavy. 

Irský den jako celodenní slavnost se již 
stal úspěšnou tradicí, a proto se lze těšit 
i na příští rok. Pro letošek je však ještě 
připraveno několik dalších akcí. Svato-
martinské husí hody ve dnech 10.–12. 
11. s dobrým vínem nebo „michelinským“ 
pivem. Dále Adventní večer 2. 12. na ná-
městí v Čeladné. Program tvořený společ-
ně s obcí zahrnuje rozsvícení vánočního 
stromu, pestrý kulturní program, dostatek 
gurmánských zážitků a nepochybně něco 
na zahřátí. Živou odpolední hudbu a pro-
gram nahradí v podvečer před hotelem sku-
pina Spektrum. Tím ale ještě stále letošní 
program nekončí. Ten končí společně se 
starým rokem na YUROVI po minulých, mi-
mořádně úspěšných akcích SILVESTREM 
2023 ALL INCLUSIVE. Mimo ubytované 
hosty lze ještě rezervovat pár vstupenek 
pro hosty zvenku. Cena 2.500 Kč na osobu 
zahrnuje celodenní program, volný pohyb 

po hotelu, vstup do lázní wellnessu a ba-
zénu, několik různých rautů, několik hudeb-
ních těles, pití zdarma a samozřejmě i řadu 
dalších zpestření. Neváhejte.

Opravdu vyhlášené tam mají snídaně 
formou rautu. Za takové snídaně by se 
nemuseli stydět ani v luxusnějších hote-
lích, a tak asi nepřekvapí zájem o takovou 
nabídku i od příchozích, neubytovaných 
hostů. Za 250 Kč jíte a jíte a jíte, až už to 
nejde… Okusit můžou všichni…

Pro zvýšení kapacity ubytování, a pře-
devším pro doplnění nabídky, je uvedena 
do provozu VILA YURA v sousedství. Má 
kapacitu až 20 osob a je určena především 
pro rodiny s dětmi, sportovce, firmy apod. 
Nabízí se jako obdobné chaty nebo chalu-
py za jednotnou cenu, bez ohledu na počet 
ubytovaných osob, ale se všemi výhodami 
hotelu, jako je volný vstup do bazénu, sau-
ny, fitness apod. nebo s možností stravy 
na hotelu. Většina termínů na příští rok je 
už ale rezervována.

Největší přidanou hodnotu však na YU-
ROVI spatřují v nabídce, kterou se nemo-
hou pochlubit v okolí žádné jiné hotely. Jed-
ná se o komplexní nabídku služeb v rámci 
zdravotnictví. Krásný plavecký bazén, 
vybavené fitness nebo sauny s nově zre-
konstruovanou odpočívárnou jsou jen okra-
jovou záležitostí. Pro příští rok připravuje 
hotel další velmi zajímavé investice pro tuto 
část nabídky svých služeb. Již však fungují 
MINI LÁZNĚ s nabídkou lázeňských proce-
dur, jako jsou masáže v opravdu bohatém 
spektru, Hydrojet, inhalace, suché uhličité 
koupele, oxygenoterapie, rašelinové a ko-
nopné zábaly, kouzelné boty a celá řada 
dalších zdravotně relaxačních procedur. 
Vše v příjemném a diskrétním prostředí. To 
nejlepší ovšem nakonec. Společnost YURA 
získala licenci jako nestátní zdravotní zaří-
zení a začala nabízet služby fyzioterapeu-
tů. Zatím pro samoplátce, ale bez dlouhého 
čekání. Odborníci vám pomohou dostat se 
do optimální zdravotní kondice nebo třeba 
zmírnit poúrazové následky. Pracují tam 
na tom, aby se domluvili na spolupráci i se 
zdravotními pojišťovnami a mohli tak přijí-
mat i pacienty s FT poukazem, tedy recep-
tem potřebným pro pojišťovny. Tak držme 
palce, aby jim vše připravované dopadlo 
stejně dobře jako již zrealizované.

PÁTEČNÍ VEČERY
S ŽIVOU HUDBOU

6. 10.
13. 10.

20. 10.
27. 10.

3. 11.
10. 11.
17. 11.

24. 11.
1. 12.
2.  12.
8. 12.

15. 12.

Spectrum
Valašská Cimbálovka 
Spectrum - Recitál M. Rottrové 
TraBand
Čeladenka
Radim Nowak - saxofonista 
Marian 333
Spectrum
TraBand
Spectrum
Čeladenka
TraBand

Sváteční cukrárna, tanec a křeslo V hotelu YURA najdete víc, 
než byste čekali

Pohodové posezení v cukrárně si užil i náš Fidoušek.

Hraje a zpívá Vláďa Volek z Valmezu. Paní Dajana Zápalková na zvědavém křesle.
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jubilea

Vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví, lásky 
a životní pohody přejeme 

paní Věře Bolinové, Daně Mališové, 
Alžbětě Platkové, Ludmile Pukowské 

a panu Milanu Pavelkovi, Milanu Adámkovi, 
Rudolfu Hruškovi a Aloisi Gřundělovi, 

všem z Janovic, 
a paní Bedřišce Rečkové, 

panu Jaroslavu Červenkovi a Janu Rečkovi 
z Bystrého.

Obec�Janovice

V současné době probíhají závěrečné práce 
na dostavbě Komunitního domu seniorů Jano-
vice, tzv. KoDuSu, určeného pro bydlení jano-
vických seniorů.

Jedná se o bytový dům o osmi bytech s dis-
pozicí 1+kk a dvou bytech s dispozicí 2+kk, kte-
ré jsou všechny bezbariérové. Každý byt má 
svou koupelnu, malou místnost pro uskladnění 
věcí a kuchyňskou linku se sporákem. Vytápě-
ní bytu je z centrální plynové kotelny. Bydlení 
v KoDuSu je podmíněno několika ekonomický-
mi faktory, soběstačností a nezávislostí na po-
skytování sociálních služeb nájemce. Princip 
komunitního bydlení je založen na sousedské 
výpomoci, mezilidských vztazích a zachování 
osobní nezávislosti a soběstačnosti. Nájem-

cem se může stát občan Janovic starší 60 let, 
který splňuje stanovené podmínky, jež jsou 
k nalezení na webových stránkách obce či 
k nahlédnutí na obecním úřadě.

S ohledem na nutnou dostavbu bytového 
domu a následnou kolaudaci předpokládáme 
možný termín nastěhování prvních nájemníků 
na duben roku 2024. Po dokončení stavby pro-
běhne slavnostní otevření spojené s prohlídkou 
některého z bytů a společných prostor domu. 
O přesném termínu vás budeme informovat.

Žádosti o pronájem bytu je možno podávat 
od pondělí 13. listopadu na obecním úřadě 
v Janovicích, případně zaslat poštou. Formulář 
pro podání žádosti je k dispozici na webových 
stránkách obce, nebo si jej můžete vyzvednout 
osobně na obecním úřadě. Tam také naleznete 
podmínky pronájmu bytu v komunitním domě 
seniorů. Vedení�obce

Ve čtvrtek 19. října proběhlo v restauraci 
U Toflů tradiční setkání seniorů u příležitosti 
mezinárodního dne seniorů.

Akce se těšila opět velmi hojné účasti více 
jak stovky seniorů. Úvodní slovo pronesl za so-
ciální komisi a klub seniorů pan Václav Žižka 
následován starostou obce Svatoplukem Běr-
ským. Došlo také na zhodnocení aktivit pro se-
niory v posledním období a představení plánu 
na příští rok. Po společné večeři následovalo 
úžasné hudební vystoupení pana Petra Kijonky 
se svými žáky Vojtou a Adrianou, za které jím 
mockrát děkujeme.

Okolo sedmé hodiny proběhlo losování 
očekávané tomboly, ve které byly krásné, hod-
notné a užitečné ceny. Za kompletní zajištění 
tomboly patří poděkování zastupitelce a člence 
sociální komise paní Petře Vrublové.

Po tombole již následovala volná zábava až 
do odjezdu autobusu, který byl pro účastníky 
zajištěn na cestu z Janovic i zpět do Janovic.

Děkujeme všem, kteří na setkání dorazili, 
anebo se aktivně zapojili do přípravy a průběhu 
akce.

� Za�Obec�Janovice�Lukáš�Plánička

Svoz biologicky 
rozložitelného odpadu

V úterý 7. a 21. listopadu od 7 hodin proběh-
ne svoz biologicky rozložitelného komunálního 
odpadu. Pytle s listím, trávou a odumřelými 
zbytky rostlin mějte připraveny před plotem své 
nemovitosti. S ohledem na nakládání volte při-
měřenou velikost pytlů. 

Setkání janovických a bystřanských seniorů

Od ledna 2024 dojde ke změně smluvního 
dodavatele obědů pro seniory v obci Janovice.

Na základě sdělení současného dodava-
tele obědů Restaurace U Toflů o ukončení 
spolupráce s obcí k 1. lednu 2024 byla nově 
navázána spolupráce s restaurací Stamar, 
která zájemcům z řad seniorů bude obě-
dy dodávat. Ceny obědů jsou 110 Kč/oběd 
a budou stejně jako v současnosti dodávány 

v jídlonosičích. Vybírat bude možno ze dvou 
jídel a systém doručování obědů, výběru jídel 
a plateb bude obdobný, jako je tomu dopo-
sud.

V případě, že budete mít zájem zvýhodněné 
obědy dále odebírat, je potřeba, abyste se při-
hlásili k odběru přímo restauraci Stamar na tel. 
čísle 775 140 140 nebo emailem stamar@sta-
mar.eu.

Zvýhodněné obědy pro seniory

V úterý 26. září proběhly na fotbalovém hři-
šti Sokola Ostravice závody v přespolním běhu 
pro žáky 1. stupně základních škol ORP Frý-
dlant n. O.

Do závodu startovali vždy jedna dívka a chla-
pec v příslušném ročníku a zúčastnilo se celkem 
devět škol, tedy celkem 90 závodníků. Délka tra-
tě se lišila podle tříd a kategorie dívek či chlapců, 
od nejkratší 200 m až po nejdelší 1 000 m.

Naši�školu�reprezentovali�tito�žáci: Naomi 
Jackson, Mikuláš Kokeš, Eliška Benešová, Oliver 
Murín, Jaquelin Leisser, Filip Kelnar, Eliška Čer-
nická, David Holiš, Julie Vránová a David Lex.

Všichni naši běžci vydali ze sebe maximum 

a vybojovali celkem pět individuálních medailí. 
Zlato získali Naomi Jackson a Mikuláš Kokeš 
z 1. třídy a David Lex z 5. třídy. Pro stříbro si 
doběhla skvělým finišem Eliška Benešová z 2. 
třídy a bronz přidal v těžké konkurenci David 
Holiš ze 4. třídy.

V soutěži družstev, kdy se jednotlivá umís-
tění všech závodníků sčítala, jsme pak obsa-
dili skvělé dělené 2. místo se ZŠ Pstruží, jen 
pouhé dva body za vítěznou ZŠ Komenského 
Frýdlant.

Všem žákům děkuji za bojovný výkon 
a vzornou reprezentaci naší školy a Janovic.
� Ivo�Tošenovjan,�ředitel�ZŠ�a�MŠ�Janovice

Úspěch v přespolním běhu

Komunitní dům seniorů Janovice

Po několika letech, kdy se jako škola 
zaměřujeme v rámci dějepisu mimo jiné 
na interaktivní výuku nejen moderních dějin, 
zaznamenáváme životní příběhy pamětníků 
a spolupracujeme s celou řadou organiza-
cí či institucí orientovaných na historii, jako 
jsou Židovské muzeum v Praze, Muzeum 
Těšínska, Pant – Moderní dějiny, Muzeum 
Tatra Kopřivnice, Jeden svět na školách 
a mnoho dalších, jsme získali vzácné oce-
nění ze strany jedné z uznávaných a spole-
čensky známých institucí, a to Post Bellum. 
Od tohoto školního roku jsme se tedy sta-
ly jednou ze Škol Paměti národa. Velice si 
onoho ocenění vážíme a upřímně za něho 
děkujeme.
� za�pedagogický�sbor�
� Lukáš�Michael�Pitřík

Vzácné ocenění pro ZŠ a MŠ Janovice

V sobotu 21. října proběhla výsadba stro-
mů na počest janovických dětí podél silnice 
vedoucí od zastávky transformátor směrem 
na Bučník.

V krásném a prosluněném odpoledni se se-
šla více jak třicítka lidí, především rodičů a ro-
dinných příslušníků dětí, na jejichž počest byla 
stromová alej vysazena. Pod odborným dohle-
dem pana Viktora Horálka každý vysadil svůj 
strom, opatřil jej opěrnými kůly, uvázal, zaplotil, 
zakryl štěpkou pro udržení vláhy a nakonec 
na něj upevnil jmenovku dítěte.

Během celé akce panovala skvělá a přátel-
ská atmosféra. Pro děti i dospělé bylo připra-
veno drobné občerstvení, aby šla práce lépe 
od ruky. Po zhruba dvou hodinách již cestu le-
movala krásná ovocná alej, složená ze slivoní 
a jabloní.

Celou akci podpořila finančním darem 
20.000 Kč Nadace ČEZ v rámci grantového 
řízení Stromy 2023. Tímto nadaci děkujeme 
za podporu.

Díky patří také všem zúčastněným za je-

Stromy dětem směrem na Bučník

jich pracovní nasazení a dobrou náladu při 
výsadbě. Děkujeme rovněž panu Horálkovi, 
který zajistil stromy, potřebný materiál a sta-

rá se o následnou péči o alej.
� Za�Obec�Janovice�
� Svatopluk�Běrský�a�Lukáš�Plánička
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frontou se mu v lednu 1945 podařilo z vlaku s věz-
ni u Ostravy seskočit a najít pomoc a úkryt u členů 
skautské odbojové skupiny slezského Junáka, 
kterou vedl Vladimír Čermák. V jarních měsících 
roku 1945 se skauti snažili navázat spojení s par-
tyzány a obstarat si zbraně. Skupinu ale infiltrovali 
konfidenti gestapa a v dubnu 1945 byli její členové 
včetně Bedřicha Neugeborena pozatýkáni. Skauti 
byli na konci dubna zavražděni na hřbitově v Pol-
ském Těšíně, jejich památku dnes připomíná mo-
hyla na Ivančeně. Bedřicha Neugeborena a dal-
šího židovského vězně odvezl příslušník gestapa 
Wilhelm Kampf na Bílou, tam je popravil, okradl 
a jejich těla zahrabal v lese na úpatí Javořiny, 
asi 150 kroků od služebny gestapa. Po válce byl 
zatčen a postaven před mimořádný lidový soud, 
který nad ním vynesl trest smrti. Během vyšetřo-
vání označil na Bílé místo, kde oba muže pohřbil. 
Na začátku srpna 1945 provedly úřady za účasti 
obvodního lékaře na Starých Hamrech MUDr. Va-
lentina Hranoše a bílanského hrobníka Karla Ku-
baly exhumaci ostatků, které byly následujícího 
dne pohřbeny na hřbitově na Bílé. Rakve zajistila 
firma Arnošta Dužího z Ostravice. Uložení ostatků 
bylo možné, protože na hřbitově při farním kostele 
na Bílé byl vyhrazen prostor i sebevrahům a jino-
věrcům, jak naznačuje připojený náčrtek z roku 
1951. Ostatky obou mužů byly uloženy do hrobů 
č. 4 a 5. O hrob se ale neměl kdo starat. Bedřichův 
otec zahynul v koncentračním táboře a maminka 
si pod tíhou ztráty manžela i syna vzala život. Hrob 
tak postupně upadl v zapomnění. Jakmile se ale 
podařilo příběh objasnit a uložení ostatků potvrdit, 
příbuzní Bedřicha Neugeborena žijící v zahraničí 
hrob v roce 2023 obnovili. 

U plánku bílanského hřbitova můžeme ještě 
zůstat, protože podle legendy byly v hrobě č. 3 
uloženy ostatky Karla Nachtmana. O tom se ale 
v kronice nepíše nic, možná proto, že byl pří-

slušníkem okupačního aparátu. Podle záznamů 
z protokolu o obhlídce mrtvých to byl německý 
celník (ročník 1897), kterého na cestě u četnické 
stanice zastřelil 3. 5. 1945 nejmenovaný Rus. 
O osudech Gottharda Neumana a Gintera Ha-
chunberga, jejichž ostatky se nacházely v hro-
bech č. 1 a 2, prozatím není nic známo. 

Teror gestapáků na Bílé skončil teprve 2. květ-
na 1945, kdy z Bílé utekli. Konec války a odchod 
Němců ale nebyl nijak klidný. 17. 4. 1945 byli 
před domem, kde bydleli, zastřeleni za pomoc 
partyzánům dva mladí muži, jimž nebylo ještě 
ani dvacet let, František Polách a Leopold My-
slikovjan. O pár dnů později vyhasl na Javořince 
i život zmíněného Bedřicha Neugeborena a jeho 
souputníka Arona Friebeho. Další náčrtek poří-
zený příslušníky sboru národní bezpečnosti ze 
služebny na Bílé v roce 1951 zase ukazuje místo 
při osadě Baraní, na němž byly pohřbeny ostat-
ky muže v rumunské uniformě, kterého zastřelili 
ustupující Němci na začátku května 1945. 

Kronika Ostravice nakonec uvádí i přehled 
obětí 2. světové války, které pocházely z far-
nosti Bílá. Podle této statistiky byl František 
Kubala popraven, Cyril Třeštík umučen (zemřel 
po několikaměsíčním věznění v únoru 1943), 
shora uvedení Leopold Myslikovjan a František 
Polách zabiti, Jan Karas, Marie Ježíková, Flori-
an Matějov a Anna Matějová, kteří byli všichni 
zatčeni po rozprášení skupiny Jiskra, nezvěst-
ní, stejně jako Ignác Chlopčík a Alois Sukup 
(zřejmě odvlečení do koncentračních táborů). 
Josef Janošec zemřel 
při bombardování bě-
hem pracovního nasa-
zení v Říši.

� Magda�Veselská,�
�Ústav�pro�studium�

� totalitních�režimů

Bílá, kultura

Přehled bohoslužeb
v listopadu

1.�listopad,�Slavnost�všech�svatých:�
Ostravice 16.00

2.�listopad,�Vzpomínka�
na�všechny�věrné�zemřelé:�

Ostravice – Medela 10.00, 
Ostravice – farní kostel 16.00

5.�listopad,�31.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

12.�listopad,�32.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

19.�listopad,�33.�neděle�v�mezidobí:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 
26.�listopad,�Slavnost�Ježíše�Krista�Krále:�
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 

30.�listopad,�Svátek�sv.�Ondřeje:�
Ostravice: 8.00, Medela 10.00

z kalendáře akcí
16. 11. – Beseda – Putování� šesti� konti-
nenty� s� Martinem� Wlosokem (tematická 
beseda z putování našeho spoluobčana, 
doplněná o spoustu fotografií a zajímavých 
zážitků). Začátek v 17.00 hodin v zasedací 
místnosti obecního úřadu.

2. 12. – Adventní�dílničky, začátek ve 14.00 
hodin v zasedací místnosti obecního úřadu. 
Materiál k výrobě bude k dispozici.

3. 12. – Rozsvěcení�vánočního�stromečku�
od�15.30

5. 12. – Mikulášská�nadílka – děti do 10 let 
navštíví Mikuláš, čert a anděl a těm, které ne-
zlobily, přinese i dárek.

16. 12. – Zájezd� na� vánoční� trhy� v� Kra-
kowě. Zájemci se mohou hlásit na obecním 
úřadě do pátku 8. 12.

Před více než rokem a půl kontaktovala naši 
obec Magda Veselská z Ústavu pro studium to-
talitních režimů v Praze s žádostí o pomoc při 
hledání místa uložení ostatků mladého muže, 
který byl na území naší obce zavražděn na kon-
ci 2. světové války. Snaha byla úspěšná, proto 
mohla rodina tohoto muže žijící ve Velké Bri-
tánii jeho hrob na místním hřbitově v letošním 
roce obnovit. Pokud náš hřbitov navštívíte, na-
jdete u nového hrobu i informační tabuli s více 
informacemi o celém případu. S pomocí archiv-
ního materiálu připravila paní Veselská pro náš 
zpravodaj i níže uvedený článek. Pokud byste 
ve vašich rodinných archivech našli fotografie 
nebo měli doplňující informace k těmto událos-
tem, budeme velmi rádi za sdílení. 

Obec�Bílá�za�2.�světové�války�
Obec Bílá ležící v příhraničním regionu Bes-

kyd se během 2. světové války stala dějištěm 
řady událostí, které souvisely např. s pokusy 
o přechod hranic Protektorátu Čechy a Morava 
nebo s partyzánským hnutím. Svoji služebnu 
a věznici zde proto zřídila i německá tajná státní 
policie, gestapo, ale v regionu působily i další 
složky německého bezpečnostního aparátu. 

O těchto událostech nás informují různé archiv-
ní prameny, které jsou uloženy ve Státním okres-
ním archivu ve Frýdku-Místku, např. záznamy far-
ního úřadu na Bílé nebo kronika obce Ostravice. 
Obec Bílá se totiž osamostatnila až v roce 1951.

Podle ostravické kroniky, která zpětně zazna-
menala válečné události na území Ostravice, 
Starých Hamer, Bílé ad. gestapáci hýřili a „vo-
dili si dámičky do hotelu Bílá, kde se pořádaly 
hotové orgie. Své sadistické pudy ukojovali pak 
na nebohých vězních. Aby jich měli dostatek, 
o to se pečlivě starali. [...] Mnoho nevinných lidí 
bylo tak zatčeno a žalářováno. Ostatně zatýká-
ní a vyslýchání bylo skoro na denním pořádku. 
Někteří zatčení propuštěni hned nebo za něko-
lik dnů, jiní ponecháni po celé měsíce ve vazbě 
bez odsouzení, aniž věděli proč. Někdo zatčen 
i několikrát. Zatýkání začalo hned, jakmile přišli 
a postavili věznici v Bílé.“ 

Větší množství osob bylo zadrženo např. 
v době Slovenského národního povstání na pře-
lomu léta a podzimu 1944, kdy se o přechod 
hranic pokoušeli ti, kteří se do povstání chtěli 
zapojit, ale do protektorátu směřovali i uprchlíci 
ze Slovenska. „Proto turistický ruch byl úplně 
zastaven, byl zakázán příchod k hranici a styk 
se Slováky pod hrozbou zatčení. [...] Nešťastníci 
chycení při pokusu o přechod hranic byli gestapá-
ky každodenně vlakem odváženi do Ostravy. [...] 
Skličující a bolestný byl pohled na jejich voskově 
bledé strhané obličeje, v nichž se zračila hrůza 
z toho, co je očekává. Avšak ani návěstí o vy-
konané popravě na dvou studentech zatčených 
v hostinci na Konečné a dne 15. prosince 1944 
losem vybraných 14 známých občanů z Morávky 
tomu nezabránily.“ Do věznice gestapa na Bílou 
byli umístěni i početní členové partyzánské sku-
piny Jiskra v Hutích, kteří mezi sebe přijali býva-
lého partyzána Emila Muroně. Nevěděli, že se 
po svém zatčení dal do služeb gestapa. Gestapo 
pak využilo oslavy, na níž se členové skupiny opi-
li, a na začátku března 1945 je pozatýkalo, kro-
mě ruského partyzána, který unikl sebevraždou. 
Z Bílé byla většina vězňů poslána do Brna a od-
tud do Mauthausenu, kde zřejmě zahynuli. V po-
válečných statistikách byli vedeni jako nezvěstní.

Osud jiných se naplnil ještě ve vězení: „Věz-
nice gestapa v Bílé byla vězni přecpána. Kolik 
osob a kdo byl při výsleších ubit nebo zákeřně 
zastřelen, se ani neví,“ uvádí ostravická kroni-
ka. Známý je případ hostinského Vladimíra Ku-
báně (ročník 1902) z hotelu Martiňák na Hor-
ní Bečvě, který byl počátkem listopadu 1944 
zastřelen na dvoře služebny gestapa „a jeho 
mrtvola teprve po třech nedělích [26. 11. 1944] 
zakopána na hřbitově na Bílé“. 

Někteří se ale nedostali ani do věznice, jak 
ukazuje jiný tragický případ: „Dne 15/11 1940 
podnapilý německý financ na motorové trojkolce 
při předjíždění najel u zastávky pod Žárem na po-
voz rolníka Jana Lojkáska z čís. 13 [z Ostravice] 
a zavinil neštěstí, při němž zahynul financ i spo-
lujezdec. Byl jím žid pro nedovolené překročení 
hranic právě zatčený.“ Jméno zatčeného už se 
zřejmě nikdy nedozvíme a zůstane jednou ze sto-
vek bezejmenných obětí 2. světové války. 

Někdy ale pomůže náhoda a i s odstupem 
téměř 80 let od konce války se podaří příběh ob-
jasnit. To je i případ, který ostravická kronika za-
znamenala následovně: „Za tři měsíce po osvo-
bození se našly také dvě mrtvoly neznámých 
mučedníků drátem spoutané a nahé zahrabané 
v Bílé.“ Přinejmenším jednomu z nich se nedáv-
no podařilo vrátit jméno a tvář, a dokonce obno-
vit jeho hrob na bílanském hřbitově.

Bedřich Neugeboren se narodil v roce 1925 
v Praze a když mu bylo osmnáct let, byl spolu se 
svými rodiči deportován do ghetta v Terezíně a od-
tud na podzim 1944 do Osvětimi. Při likvidaci kon-
centračního a vyhlazovacího tábora před blížící se 

RESORT� BÍLÁ� |� BESKYDY – A je to 
za mnou! Pro ty, co mě ještě neznáte, jmé-
no mé je Verča. Mohli jste mě potkat v létě 
na kole s našimi malými závodníky, se kterými 
jsme projeli skrz naskrz celou Bílou a ještě 
dál! Taky jste mě mohli zahlédnout na tema-
tických animacích, převlečenou třeba za indi-
ánku nebo na nejrůznějších akcích v našem 
Dětském letním parku, na kterých jste utvořili 
super atmosféru!

Ale už dost o vydatné letní sezóně 2023! 
Na dveře nám pomalu, ale jistě klepe králov-
na Zima, která snad co nejdříve obleče stro-
my do zářivě bílé barvy a my se opět po roce 
ocitneme v pohádce. Než se tak stane, čeká 
nás však spousta práce spojené s přípravami 
na zimní období, a proto náš park uzavřel své 
brány. Přestavba letního parku na zimní je již 
v plném proudu. 

Čas uteče jako voda a než se naděje-
me, u parku přistaví první autobus plný dětí. 

Po roce první obutí 
do lyžáků, návleky na helmy, na prstíky 

rukavičky a hurá na svah, na kterém bude 
opět plno Borůvek, Spongebobů, Prasátek, 
Kraviček a spoustu dalšího. Na tohle se těším 
celý rok! Kromě toho se nemůžu dočkat, až 
se svezu na nové šestisedačkové lanovce, 
na které zima opravdu nehrozí, vždyť má být 
přece vyhřívaná a s bublinou! Práce na ní se 
pomalu dokončují a blíží se do finále! Těšit se 
také můžete na adventní tvůrčí dílničky v naší 
Superherně, kde se nudit určitě nebudete!

A abych nezapomněla, jestli je tu někdo, 
kdo miluje hory a lyžování stejně jako já, ráda 
vás přivítám 

do naší party instruktorů! Atmosféra hor-
ského prostředí a kolektiv tady totiž stojí za to!

Neváhejte a přijeďte nás v letošní zimní se-
zóně navštívit, ať už s lyžemi nebo bez nich, 
a možná se opět shledáme! 

Těším se na vás!  Vaše�Verča

Kdopak nám to klepe na dveře? 
Přece královna Zima! 

Připomínka událostí 2. světové války v naší obci

Zdroj: Státní okresní archiv ve Frýdku-Místku
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nebo hodinu před promítáním na místě. Rezervace se ruší 15 minut před začátkem představení. Další informace na facebookových stránkách Kulturního centra a kina.
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st 1.11. od 17:00

STRAŠIDLO CANTERVILLSKÉ
VB, animovaný, přístupný bez omezení, délka 91 min, cena 120,‐, Bohemia MP, dabing
Po tři staletí strašil Sir Simon de Canterville ve svém sídle Canterville Chase a vskutku dobře 
se u toho bavil! Jenže jednoho krásného dne koupili dům Američani! Tahle moderní rodinka 
se nenechá jen tak vystrašit a staré dobré čáry na ni neplatí. Rež. R. Chandler, K. Burdon.

st 1.11. od 19:00 a pá 17.11. od 20:00

DÉMON VE MNĚ
USA, horor, nevhodný do 15 let, délka 99 min, cena 130,‐, Bioscop, titulky
Suri se snaží potlačit svou indickou identitu, aby zapadla mezi vrstevníky. Věci se však 
začnou postupně ubírat temným směrem, když se na její nejlepší kamarádku upne mytolo-
gická démonická entita známá jako Pishach. Rež. B. Dutta.

pá 3.11. od 18:00 a út 7.11. od 19:00

TEREZÍN: LÁSKA ZA ZDÍ
ČR/SK/Itálie, drama, nevhodný do 12 let, délka 110 min, cena 130,‐ , Bohemia MP
Film zachycuje životní osudy fiktivních i reálných postav umělců, kteří se setkali, tvořili a 
díky umění přežívali v nelehkých podmínkách válečného ghetta Terezín. Rež. G. Guidi.

pá 3.11. od 20:00 a st 8.11. od 19:00

PĚT NOCÍ U FREDDYHO
USA, horor, nevhodný do 12 let, délka 105 min, cena 150,‐, Cinemart, titulky
Přežít pět nocí může být neskutečná dřina. Zvlášť když jste nočním hlídačem, jenž hlídá 
uzavřenou pizzerii, ve které straší. Rež. E. Tammi.

so 4.11. od 17:00, st 15.11. od 17:00 a so 25.11. od 17:00

TLAPKOVÁ PATROLA VE VELKOFILMU
USA, animovaný, přístupný bez omezení, délka 88 min, cena 130,‐, Cinemart, dabing
Nejroztomilejší psí záchranáři z Tlapkové patroly se vracejí s dalším velkým dobrodruž-
stvím. V hlavní roli budou tentokrát superschopnosti, které naši hrdinové získají poté, co 
na jejich domov dopadne meteorit. Rež. J. Greenbaum.

so 4.11. od 19:00, pá 10.11. od 17:30 a ne 19.11. od 17:00

ÚSVIT
ČR/SK, drama/kriminální, nevhodný do 12 let, délka 117 min, cena 130,‐, Bontonfilm
Výpravné detektivní drama z doby Československa 30. let. Život moderního baťovského 
města převrátí naruby tajemný a hrozivý nález v areálu místní továrny. Navzdory všem se 
do pátrání po pravdě pustí mladá žena ředitele. Rež. M. Chlupáček.

ne 5.11. od 17:00 a út 14.11. od 19:00

BRATŘI
ČR/SK/Něm., historický, nevhodný do 12 let, délka 135 min, cena 150,‐, Cinemart
Pětice mladíků s pistolemi pronásledovaná tisíci vojáky se v boji o život dotkne hranic 
vlastního strachu i statečnosti. Rodina, jejíž členové se vzepřeli nacistické i komunistické
totalitě. Rež. T. Mašín.

út 7.11. od 17:00

VÍKENDOVÍ REBELOVÉ
Německo, drama/komedie, přístupný bez omezení délka 109 min, cena 140,‐, Bioscop, titulky
Desetiletý Jason je autista. Aby se vyhnul přeřazení do speciální školy, uzavře se svým 
otcem dohodu: zatímco se bude snažit lépe začlenit do třídy, otec mu pomůže najít jeho 
oblíbený fotbalový klub. Rež. M. Rothemund. 

st 8.11. od 17:00 a so 11.11. od 17:00

KOUZELNÁ BERUŠKA A ČERNÝ KOCOUR VE FILMU
USA/Francie/Japonsko, animovaný, přístupný bez omezení, délka 105 min, cena 130,‐, Bontonfilm, dabing
Populární seriál se poprvé představí na plátnech kin jako celovečerní film. Přinese úplně 
nové dobrodružství, napětí, zábavu a hodně písniček. Rež. J. Zag.

pá 10.11. od 20:00 a st 29.11. od 19:00 (titulky), ne 12.11. od 17:00 a út 21.11. od 19:00 (dabing)

MARVELS
USA, akční/sci‐fi, nevhodný do 12 let, délka 105 min, cena 140,‐, Falcon
Tři superhrdinky budou muset navzdory sobě samým, jejichž schopnosti se nešťastně pro-
pletly, spojit, aby vyřešily záhadu obří červí díry spojené s lidem Kree. Rež. N. DaCosta.

so 11.11. od 19:00, st 15.11. od 19:00, út 21.11. od 17:00 a pá 24.11. od 20:00

JAK PŘEŽÍT SVÉHO MUŽE
ČR, komedie, nevhodný do 12 let, délka 90 min, cena 140,‐ , Falcon
Mladá herečka Lucie se po mateřské dovolené snaží vrátit do práce, ale setkává se s klasic-
kými starostmi svobodných matek a současně se zamotává do bláznivých situací při hledá-
ní nové lásky. Rež. R. Merkner.

pá 17.11. od 17:00 a ne 26.11. od 16:30

HUNGER GAMES: BALADA O PTÁCÍCH A HADECH
USA, akční/dobrodružný, nevhodný do 12 let, délka 157 min, cena 140,‐, Forum Film
Začínají desáté hry. Osmnáctiletý Coriolanus Snow čeká jen na to, jak v nich zazáří. Tento-
krát jako mentor jednoho z vyvolených. Tvrdě dřel, aby dokázal naplno využít svůj šarm, 
znalosti a dovednosti, které mohou dovést vyvoleného k vítězství. Bohužel, štěstěna mu 
není nakloněna. Rež. F. Lawrence.

 

 

 

so 18.11. od 17:00, st 22.11. od 17:00 a st 29.11. od 17:00

TROLLOVÉ 3
USA, animovaný, přístupný bez omezení, délka 91 min, cena 140,‐, Cinemart, dabing
Roztomilí Trollové v čele s princeznou Poppy budou už potřetí řádit jako utržení ze řetězu a 
navrch prožívat řadu nervydrásajících dobrodružství. Rež. W. Dohrn, T. Heitz.

so 18.11. od 19:00, st 22.11. od 19:00 a út 28.11. od 17:00

JEJÍ TĚLO
ČR/SK, drama, nevhodný do 15 let, délka 107 min, cena 140,‐, Bontonfilm
Úspěšná sportovkyně a členka olympijského družstva se po zranění obratle a vynuceném 
konci sportovní kariéry stane úspěšnou a známou pornoherečkou s přezdívkou Lea De Mae. 
Rež. N. Císařovská.

pá 24.11. od 17:00

TAJEMSTVÍ A SMYSL ŽIVOTA
ČR, drama/dokumentární, přístupný bez omezení, délka 154 min, cena 140,‐, Falcon
Výpověď Martiny, která se po brutálním útoku bývalého partnera snaží najít sílu znovu žít. 
Rež. P. Vachler.

so 25.11. od 19:00 a út 28.11. od 19:00

NAPOLEON
USA, historický, nevhodný do 15 let, délka 151 min, cena 140,‐, Falcon, titulky
Epické drama zachycuje život francouzského císaře Napoleona Bonaparte, jeho vzestup k 
moci a vztah k životní lásce Josephine, a ukazuje jeho vizionářské vojenské a politické takti-
ky na pozadí nejdynamičtějších bitevních scén jaké kdy byly natočeny. Rež. R. Scott.

BIO SENIOR: čt 9.11. od 10:00

NIKDY NEŘÍKEJ NIKDY
ČR/SK, romantický, délka 95 min, cena 104,‐, Bontonfilm FILMOVÝ KLUB

FILMOVÝ KLUB: ne 5.11. od 19:30

WHITE PLASTIC SKY
Maďarsko/Slovensko, animovaný/sci‐fi, nevhodný do 15 let, délka 111 min, cena 100,‐ (FK 80,‐), AČFK, titulky
Budapešť roku 2123. Lidstvu docházejí zdroje a jedinou možností, jak přežít, je nemilosrdné
pravidlo. Každý člověk po dosažení padesátého roku odevzdá své tělo, a to se postupně 
promění ve strom. Když ale psycholog Stefan s hrůzou zjistí, že se jeho milovaná žena Nóra 
dobrovolně rozhodla věnovat své tělo předčasně, rozhodne se ji za každou cenu zachránit. 
Rež. T. Bánóczki, S. Szabóová.

ne 12.11. od 19:30

UMĚNÍ JÍST A MILOVAT
Francie, drama, nevhodný do 12 let, délka 134 min, cena 130,‐ (FK 110,‐), Cinemart, titulky
Proslulý gurmán Dodin hýří neotřelými kulinářskými recepty, které jeho věrná kuchařka 
Eugénie přivádí na svět. Přestože dokonale vybalancované pokrmy svědčí o vzájemném 
porozumění více než tisíce gest, Dodin by rád, aby se Eugénie stala jeho ženou. Tran Ahn Hung 
získal za tento film Cenu za nejlepší režii na festivalu v Cannes.

ne 19.11. od 19:30

HUDBA
Německo/Francie/Řecko/Srbsko, drama, nevhodný do 15 let, délka 109 min, cena 140,‐ (FK 120,‐), Film Europe, titulky
Volně inspirováno mýtem o Oidipovi. Jon je po narození v řeckých horách za bouřlivé noci 
opuštěn a adoptován, aniž by poznal svého otce nebo matku. Jako mladý muž se setkává s 
Iro, dozorkyní ve věznici, kam se dostane po tragické nehodě. Iro vyhledává jeho přítom-
nost, stará se o něj a nahrává pro něj hudbu. Jonovi začíná selhávat zrak… Rež. A. Schanelec.
 
ne 26.11. od 19:30

DISCO BOY
Francie/Belgie/Polsko/Itálie, drama, nevhodný do 15 let, délka 93 min, cena 140,‐ (FK 120,‐), Film Europe, titulky
Alexej je voják cizinecké, Jomo nigerský partyzánský bojovník. Kvůli další nesmyslné válce 
se jejich osudy protnou. Co je to „jinakost“ a jak ji vnímáme v souvislosti s tím, kým jsme, 
když procházíme životem, překračujeme hranice a zjišťujeme, že obýváme neustále se 
měnící fyzický a duševní prostor?

FILMOVÝ KLUB DĚTEM: út 14.11. od 17:00

NINA A JEŽKOVO TAJEMSTVÍ
Francie, animovaný/rodinný, délka 77 min, cena 90,‐ (děti a FK 70,‐), AČFK, dabing
Detektivka pro nejmenší diváky. Desetiletá Nina miluje tatínkovy pohádky o ježkovi, který 
objevuje svět. Jednoho večera ale tatínek vyprávět nepřijde. Ztratil totiž práci a svět celé 
rodiny se obrátil vzhůru nohama. Rež. A. Gagnol, J.‐L. Felicioli.

kultura
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V letošním roce proběhl v termínu 7.–8. říj-
na opět další ročník Moravského cukrářského 
šampionátu na Výstavišti Flora Olomouc. 

Byl to v pořadí již 5. ročník soutěže pro ama-
térské cukráře z ČR i zahraničí, kterou pořádá 
Asociace kuchařů a cukrářů ČR. V tomto roční-
ku se soutěžilo v těchto kategoriích:

1. Svatební dort roku
2. Makronky
3. Cukrářský exponát
4. Modelace cukrových květin
5. Juniorský dort
6. Dekorativní perníky 3D
7. Čokoládové pralinky
8. Umělecký exponát
9. Dekorativní perníky 2D
10. Svatební dort – zlatá svatba
Soutěž je rozdělená do dvou dnů a jedlé 

exponáty jsou většinou vyhodnoceny první den 
soutěže, kde odborná porota složená z devíti 
členů – odborníků v cukrářském řemesle – 
zkoumá podrobně nejen vzhled, ale i chuť. 
Ostatní exponáty, jako jsou jedlé květy, perníč-
ky a umělecké exponáty jsou hodnoceny a vy-
staveny až den následující.

Letošní téma u 3D perníčků bylo „Vánoční 

vlak“ a u druhé kategorie perníčků 2D „Domácí 
hospodyňka“.

Za celou dobu šampionátu bylo k vidění více 
než 80 exponátů všech soutěžních kategorií 
a výherci si odnesli ceny v celkové hodnotě 
250.000 Kč.

Já se v letošním roce zúčastnila jen soutěžní 
kategorie „Jedlé květy“, kde jsem si jako v loň-
ském ročníku odvezla krásné 1. místo. Protože 
soutěž nabádá a láká soustu amatérských cuk-
rářů zúčastnit se této u nás jedinečné soutěže, 
pravděpodobně se další ročník bude muset konat 
v jiných – větších prostorách a o tom nás budou 
pořadatelé soutěže informovat v příštím roce.

Tak kdo se přihlásí do příštího ročníku? 
� Simona�Knapková

GALERIE KARLA SVOLINSKÉHO 
 

VÝSTAVA 

„UKAŽ, CO UMÍŠ VYROBIT“ 
 

        PRO RODIČE               14:00 – 16:00         

    A  VEŘEJNOST       PONDĚLÍ - ČTVRTEK 

  
                         8. 11. – 1. 12. 2023 

VÝROBKY DĚTÍ VYTVOŘENÉ   

VLASTNÍ FANTAZIÍ A VLASTNÍMI SILAMI 

zve školní družina 

Cukrářské prvenství znovu pro Kunčice!

Dne 26. října proběhlo slavnostní otevření 
„Nového centra v Kunčicích pod Ondřejníkem“. 
V úvodním proslovu starosta obce Jiří Mikala 
připomenul celou historii projektu, který zapo-
čal v roce 2021, a to konkrétně budováním par-
koviště za obecním úřadem.

Ekonomicky nejvýhodnější nabídku tehdy 
podala společnost SWIETELSKY stavební, 
s.r.o., oblast Ostrava, z Šenova u Nového Jičína 
ve výši 21,5 mil. Kč vč. DPH. Tato renomovaná 
stavební firma se vehementně pustila do díla 
a po všech úskalích a problémech vznikajících 
za pochodu, které byly většinou způsobené 
rozporem mezi dokumentací architekta a sku-
tečnou proveditelností samotné stavby v praxi.

Vyhodnotil také vzájemnou spolupráci mezi 
pracovníky zhotovitele, technickým dozorem 
stavby Ing. Stuchlíkem, subdodavatelskými 

firmami, ale i samotnými pracovníky obecního 
úřadu jako velmi korektní, otevřenou a na pro-
fesionální úrovni, za což všem zainteresova-
ným veřejně poděkoval.

Součástí celkové koncepce je i nově posta-
vený památník určený obětem obou světových 
válek a je doplněn o jména židovských obětí 
za 2. světové války.

Přes všechna úskalí a problémy byla výstav-
ba „Nového centra v Kunčicích pod Ondřejníkem 
– 1. etapa“ úspěšně dokončena v nákladech 
přesahujících částku 25 milionů Kč a slavnost-
ním přestřihnutím pásky byla předána k užívání 
především občanům obce ale i široké veřejnosti.

Závěrem starosta poděkoval všem, kteří stáli 
u zrodu této myšlenky, tedy ještě možná před ro-
kem 2016, následně se v různých fázích podíleli 
na přípravách i na samotné realizaci výstavby.

To, jestli a jak se to podařilo, ponechal jenom 
na samotných občanech Kunčic pod Ondřejníkem 
a široké veřejnosti.� Foto:�Milena�Vaculová

Kunčice mají nové centrum obce

Protože „sliby se maj plnit nejen o Vánocích“, 
uskutečnili jsme letos poprvé – podruhé – setkání 
dříve narozených. Sešli jsme se opět v hojném 
počtu v Penzionu Krkoška, a to 19. října. Podzimní 
setkání vyšlo opět na jedničku. Setkání se účast-
nily samé známé tváře a sál praskal ve švech. 

Všichni měli dobrou náladu, nechybělo po-
vídání, tradičně jsme si zazpívali a musím se 
pochlubit, že jsem si střihla i taneček s panem 
Macurou, za což mu děkuji.☺ Nechyběly děti 
z mateřské školky „Horní“ pod vedením paní uči-

telky Nadi a paní školnice Věrky, se svým úžas-
ným „Dolňánkem“, „Ondřejníček a Katka Niklo-
vá“ a taky harmonika paní Marušky Kahánkové. 
Výborný oběd i zákusek a jako vždy už tradičně 
netradiční tombola. Tentokrát se usmálo štěstí 
na každého a hlavní cena, tu nám věnovali man-
želé Blažkovi, za což velmi děkujeme. No, však 
se podívejte sami na fotografii šťastného výher-
ce. Tak neváhejte a přijďte na jaře mezi nás.

� Kristýna�Amálie�Heczková,�matrikářka
� Foto:�Barbora�Knobová

Setkání dříve narozených
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ZTRATÍŠ PAMĚŤ ,  
ZTRATÍŠ SEBE.
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NEJEN O NOVÉM
MYSTERIÓZNÍM
ROMÁNU
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MEZINÁRODNÍ VÝSTAVA OBRAZŮ
v rámci projektu  Artfriedlandianum

6. listopadu–30. listopadu 2023

Kulturní centrum Frýdlant nad Ostravicí
Vernisáž výstavy za přítomnosti umělců  6. 11. 2023 v 17 hod.

Vystavující výtvarníci:
Polsko:  Ryszard Błaszkowski, Agnieszka Frychel, Alicja Gołąbek, Wanda Jędrzejewska, Barbara Kifert, Paulina 
Micek, Katarzyna Micek, Katarzyna Michałek, Aleksandra Nikodem, Wiesława Siejka, Daniela Sosińska, Zbigniew 
Sosiński, Beta Sudnikowicz, Bogumiła Źynda 

Česká republika:   Tomáš Bittner, Wojtěch Bittner, Zuzana Smékalová, Karla Stiborková, Nikola Lajdorfová

výstava potrvá: 6. 11.–30. 11. 2023

KULTURNÍ A SPORTOVNÍ AKCE
LISTOPAD 2023

BUDOUCNOST SE 
STALA REALITOU

Konkrétní nabídka rychlostí a tarifů je vždy závislá na dostupnosti dané technologie
v lokalitě. Pro více informací nás kontaktujte kdykoli na infolince 606 606 035.

NABÍDKA INTERNETU

245 Kč
tarify již od

+420 606 606 035 | obchod@tlapnet.cz | www.tlapnet.cz

Při poptávce zadejte kód AKCE2023
a máte od nás 3 měsíce ZDARMA!
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MEZINÁRODNÍ VÝSTAVy OBRAZŮ
v rámci projektu  Artfriedlandianum
Kulturní centrum Frýdlant nad Ostravicí
Vernisáž výstavy za přítomnosti umělců  6. 11. 2023 v 17 hod.

Vystavující výtvarníci:
Polsko: Ryszard Błaszkowski, Agnieszka Frychel, Alicja Gołąbek, Wanda Jędrzejewska, Barbara Kifert, 

Paulina Micek, Katarzyna Micek, Katarzyna Michałek, Aleksandra Nikodem, Wiesława Siejka, Daniela 

Sosińska, Zbigniew Sosiński, Beta Sudnikowicz, Bogumiła Źynda 
Česká republika:  Tomáš Bittner, Wojtěch Bittner, Zuzana Smékalová, Karla Stiborková, Nikola Lajdorfová

Srdečně Vás zveme na vernisáž 
u příležitosti zahájení

výstava potrvá: 6. 11.–30. 11. 2023

Znakem současné doby je úzkost, strach. 
Lidé se zapouzdřili do sebe, schází jim širší 
svět vztahů, pozitivní příběhy. Ty nám v mini-
galeri Cukrárna pod Lysou ve Frýdlantě přináší 
předvánoční výstava (do 3. 12.).

Autorku k výtvarnému, hudebnímu a celkově 
k uměleckému životu od dětství vedla její mat-
ka Marie Halámková, profesorka hry na klavír 
na konzervatoři v Ostravě. Umělkyně se vedle 
krátkodobé práce v rozhlase se věnovala úspěš-
ně keramice, a to s velkým mezinárodním ohla-
sem. Několik let provozovala i vlastní galerii v Os-
travě. Zdravotní problémy ji donutily orientovat se 
na malířskou tvorbu. Po odchodu do důchodu se 
přestěhovala do své valašské chalupy na Dolní 
Bečvu. Na polosamotě, obklopená jen přírodou, 

lesy, loukami a klidem, se konečně mohla věno-
vat oblasti, která ji vnitřně oslovila a učarovala. 
Ikonopisectví. Počátek jejího zájmu byl spojen 
s cestami do zahraničí, kde v pravoslavných kos-
telech po mnoho let obdivovala duchovní, umě-
leckou a zdánlivou jednoduchost náboženských 
obrazů. Hluboké okouzlení tímto uměním ji vedlo 
i k tříletému studiu ikonopisectví v Praze. V sou-
časné době vyvážila tuto duchovní rovinu motivy 
ze života, viděného pohádkovýma očima zauja-
tého milovníka mikrosvěta všedních i svátečních 
chvilek. Její až snové obrázky působí vysloveně 
optimisticky a radostně a toho není v těchto ča-
sech nazbyt. Díky barevnosti a zvoleným téma-
tům přinášejí návštěvníkům jejích výstav dobrou 
náladu a jsou pohlazením na duši.  kr

Závěrečnou besedou v pondělí 30. října, kte-
rou vedla Gabriela Pelikánová z Galerie výtvar-
ného umění v Ostravě, se prakticky uzavřela 
výstava Ferdiš Duša Doma. O výstavu projevili 
zájem i odborní pracovníci Galerie výtvarného 
umění v Ostravě a celá řada osobností z umě-
leckého světa. 

V době uzávěrky tohoto článku nebylo mož-
né ještě vyhodnotit některé aspekty návštěvnos-
ti, hlavně ohlas nabídky patronátu některých lo-
kalit ve městě, v našem případě ulic Hukvaldská 
a F. Duši. Což by mohl být zajímavý podnět pro 
výstavní akce i do budoucna. Mimořádná byla 

účast na zahájení, vypadá to, že i návštěvnost 
na výstavě během měsíce byla na běžné frý-
dlantské poměry mimořádná. Potěšila hlavně 
návštěva mládeže. Kritické připomínky zazníva-
ly na současnou prezentaci umělcova díla a vů-
bec řešení prezentace kulturních tradic města. 
Očekává se také reakce města na veřejnou 
nabídka sběratele pana Roberta Čermáka, kte-
rý vystavený soubor nabídl při zahájení výstavy 
k dlouhodobému vystavení ve městě. K výstavě 
se vrátíme v dalším čísle a čtenáře jistě potěší, 
když na některé podněty budeme moci podat 
věcné zprávy.  K.�Bogar�

Otazník zůstává: Ferdiš Duša „doma“? 

Ivana Löffelmannová 
Malováno srdcem 

Za hranicemi našeho mikroregionu, odhléd-
neme-li od Ostravy, kde máme dost informací, 
se stále něco děje. Mimořádnou událostí bylo 
otevření výstavních prostor na hradě Hukvaldy 
14. října. Vyvrcholil tím mezistátní projekt Mu-
zea Beskyd se slovenským muzeem v Žilině, při 
kterém se zpřístupnil zastřešený prostor části 
renesančního paláce s cisternou. Zasklená 
okna umožnila realizaci výstavy k dějinám hra-
du s ukázkami archeologického materiálu. Po-
těšitelné je, že se uvažuje s využitím hradních 
prostor na výstavy uměleckého smaltu, což by 
byla pro region mimořádná příležitost ukázat 

naše tradice. První vlaštovka by se měla se ob-
jevit na jaře při otevření nového vstupního are-
álu hradu. Další mimořádnou výstavu otevřela 
galerie IC Zvonička na Soláni. Své pětaosmde-
sátiny zde připomíná výběrem prací známý ost-
rožský umělec – malíř Zdeněk Hudeček. Ve své 
tvorbě se jako jeden z mála současných umělců 
věnuje také zpodobení ohlasů folklorního života 
na Slovácku a Valašsku, což má u návštěvníků 
nebývalý ohlas. PSPVU ve Frýdku-Místku při-
pravuje na výstavu zájezd 11. 11. Přihlásit se 
můžete na tel. 732 733 653. Výstava potrvá 
do 28. listopadu.�� Ká�

Umění za plotem – chcete na zájezd na výstavu?

Muzikálové představení 
Dar z nebes

Ve středu 6. prosince od 18 hodin se v KC 
Frýdlant nad Ostravicí uskuteční muzikálové 
představení Dar z nebes, které vzniklo na motivy 
stejnojmenného knižního bestselleru o lásce, tan-
cování a radosti ze života i o tajemství z druhého 
břehu, napsaného podle skutečné události.

Strhujícím způsobem zaznamenává pozoru-
hodné vyprávění o životě po životě. Jaké to tam 
jednoho dne bude? Jaké filmy se promítají v kině 
života? Proč na druhém břehu nepotřebujeme 
mobily a kdo nás tam bude čekat s otevřenou ná-
ručí? Proč je dobré nebýt lakomcem ani opilcem? 
A co vlastně celý život hledáme? Je možné, že 
stav našeho srdce odráží svět kolem nás?

Po hodinovém představení, v němž účinkují 
Gabriela Filippi, Sofie Karochová Filippi, Ettore 
Gallotti, následuje rozhovor a beseda s hosty: 
Marek Ščotka, psychoterapeut, a Petr Moos, 
klinický psycholog a terapeut.

Festival FM CITY FEST je sice nerozlučně 
spjat s Frýdkem-Místkem, kde je stále doma 
Mirai, ale ve svém kalendáři jej má natrvalo za-
neseno mnoho lidí z celého Pobeskydí, protože 
patří k nejoblíbenějším akcím v kraji. Pořada-
telům z Evolution Brothers je však i toto málo, 
a tak se u příležitosti deseti let od jejich první 
akce snaží pro příští rok vymyslet další „přesah“.

6. ročník FM CITY FESTu má být zkrátka jiný. 
I když proběhne až 28.–29. června, už se ví, že 
se tentokrát uskuteční v jiném slezanském areálu 
– v lokalitě bývalé Lembergerovy textilní továrny, 
která dokáže pojmout mnohem více návštěvníků. 
Pořadatelé sní a cílí až na 20 tisíc lidí, které by 
měla přitáhnout mimo běžného nabitého playlistu 
dvě velká zahraniční jména. „Chceme uspořádat 
další ročník tak, ať na něj nikdy nezapomeneme 
ani my, ani diváci. Proto jsme vstoupili do jedná-
ní s několika managementy zahraničních hvězd, 
které snesou ta největší měřítka, s milionovými 
základnami fanoušků. Doufáme, že co nejdříve 
budeme schopni sdělit konkrétní jména,“ nechal 
nahlédnout Mirai pod pokličku konceptu, který se 
má významně zapsat do historie města i celého 
regionu. Ve spolupráci s krajem a několika glo-
bálními značkami má mít akce přesah a dopad 

12. ročník Motosrazu na Pstruží se konal tra-
dičně první říjnovou sobotu v areálu restaurace 
Vlčárna. Není to jen regionální sraz, pravidelně 
nás v posledních letech navštěvuje i slovenské 
pohraničí od Čadce, přes Turzovku, až po Trenčín. 

Předpověď počasí slibovala chlad a zataženo, 
ale nakonec svítilo sluníčko a vydařil se krásný 
den. Pořádat sraz v říjnu je pro mnohé motorká-
ře nepochopitelné, protože si myslí, že už bude 
v Beskydech sněžit, ale každý, kdo na Pstruží 
dojel, ví, že konec babího léta je právě tady, a pro 
mnohé to znamená příjemné ukončení sezóny. 
Motosraz je pro širokou veřejnost a co se týká 
motocyklů, vítaný je každý. Letošní sraz navštívi-
lo oficiálně 66 motocyklů československé i zahra-
niční výroby, ale neoficiální celková účast je přes 
sto motocyklů, protože mnoho motorek se přijelo 
podívat jen takzvaně „na čumendu“. 

Celý organizátorský tým je stylizován jako do-
pravní hlídka veřejné bezpečnosti, která se stará 
o chod celé akce. Součástí motosrazu byl letos 
stánek BESIPU Ostrava s kolem štěstí, ohledně 
bezpečnosti na cestách, a také stánek jawaostra-
va.cz s náhradními díly na motocykly. Ve 14.00 
proběhla prezentace organizátora akce Daniela 
Novotného a jeho závodního stroje JAWA-ČZ 

Mezinárodní motosraz na Pstruží 
2x150 stereo, kde řešil, co se na stroji povedlo, 
nepovedlo a jaká je budoucnost dalších úprav. 
V 15.00 proběhlo slavnostní vyhodnocení, kde 
se hodnotil nejstarší motocykl, nejstarší účastník, 
nejmladší účastník atd. a vyhodnotila se také mo-
tosoutěž na přesnost. Všichni ocenění se mohli 
těšit na diplom a KPZ pro motorkáře od firmy 
Partdeck Praha. Letos jsme si pro účastníky sra-
zu připravili jako doprovodný program soutěž, 
kde bylo úkolem vyrazit na motorce na sedm 
metrů vzdálenou čáru a zastavit přesně na čáře. 
Ztíženo to ale bylo speciálními podomácku vyro-
benými „kosmo“ brýlemi, které zabraňovaly peri-
fernímu vidění a zhoršovaly i vidění celkově. Zá-
věrem motosrazu se koná tzv. „Benzínová jízda 
v poměru 1:33“, což je krátká vyjížďka, s letošním 
cílem u vypuštěné přehrady v Bašce. Zde pro-

běhlo hromadné focení a ukončení srazu. Už teď 
můžeme slíbit, že v pondělí 1. 5. 2024 proběhne 
na Pstruží žehnání motorek a v tradičním termí-
nu první říjnové soboty (5. 10. 2024) motosraz 
i v příštím roce. 

� Martina�Novotná,�organizátorka�akce�

BUDE�TO�VELKÉ: Mirai chce do Beskyd při-
táhnout tisíce lidí.  Foto:�Petr�Pavelka

FM CITY FEST 2024 slibuje 
dvě zahraniční pecky

i do světa gastronomie a turismu.  
„Uvědomujeme si, že ani po pěti vyprodaných 

ročnících festivalu nesmíme usnout na vavřínech, 
a pokud chceme udržet tempo s těmi nejlepšími, 
musíme se neustále posouvat vpřed,“ vysvětluje 
Mirai Navrátil, proč se zase pouští do „něčeho, co 
tady ještě nebylo“. Přemístění festivalu umožní 
vdechnout život dalšímu brownfieldu, kde v řádu 
let vyroste zázemí světového výrobce medových 
dortů Marlenka, ale s jeho větší kapacitou i sní-
žení cen vstupenek. Kromě domácí kapely Mirai 
pořadatelé zatím jako jistá jména pro další ročník 
prozradili skupinu Divokej Bill a Jelen. A v listopa-
du mají zveřejnit další.  (pp)
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

Provádíme veškeré 
malířské a natěračské práce 

na profesionální úrovni
Malujeme – byty, RD, firmy, JZD, restaurace, 

školy, školky, ordinace, penziony atd.
Natíráme – střechy, ploty, pergoly, fasády,

různé konstrukce atd.
Samozřejmostí je po práci zhruba úklid.

Kontakt: 606 058 430.

oprava televizorů, DVD, 
CD, satelitní přijímače, 

set-top boxy, 
mikrovlnné trouby

732 164 636, 558 622 296

Chceš�pomoci�Lysé�hoře?
Podívej se na www.naselysa.cz, 

jak můžeš pomoci. Jednou z mož-

ností je i finanční příspěvek. 

Chceme, aby se vrchol Lysé hory 

stal ještě přívětivějším místem pro 

všechny, kteří sem přicházejí. Proto 

jsme zahájili úpravy chodníku těsně 

pod vrcholem. Hlavním záměrem je 

nahradit stávající neupravený po-

vrch z betonu a kamení nově budo-

vaným štětovým chodníkem.

První společná brigáda proběhla 

ve dnech 28. a 29. září.

Provedu stavební práce
jako dlažby, obklady, sádrokartony, plovoucí podlahy, 

přestavby koupelen a jiné. 
Dlouhodobé zkušenosti, 

certifikovaná kvalita, rychlost.
Na spolupráci se těší Stavbykocián.cz 

tel. 606 175 400, fakocian@seznam.cz
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